
ساعات کاری بانک ها تا 
۱۵ شهریور اعلام شد

شــورای هماهنگی بانک ها تصویر نامه رئیس ســازمان اداری و 
استخدامی کشور با موضوع ساعت کار بانک ها و سایر دستگاه های 
اجرایی و نهادهای عمومی را ابلاغ کرد. به گزارش ایلنا، شــورای 
هماهنگی بانک ها تصویر نامه رئیس سازمان اداری و استخدامی 
کشور با موضوع ساعت کار بانک ها و سایر دستگاه های اجرایی و 
نهادهای عمومی را ابلاغ کرد. ساعت کار ادارات کل و واحدهای 
ســتادی نیز از ســاعت ۶ صبح  آغاز و در ساعت ۱۳ و شعب از 
ســاعت ۶:۳۰ تا ۱۲:۳۰ پایان می یابد. روزهای کاری شــعب و 
ادارات امور شعب بانکی در طول هر هفته از شنبه تا پنجشنبه و 

ادارات کل برخی بانک ها از شنبه تا چهارشنبه است.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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رئیس قوه قضاییه گفت: یکی از مسائلی که می تواند سبب کاهش اعتماد مردم به نظام بانکی شود، مقوله تغییر مداوم مقررات است؛ در مواردی فرد ارزی 
را دریافت می کند و نمی داند در آینده، نحوه محاســبه این ارز برای بازگرداندن آن، چگونه خواهد بود. به گزارش ایســنا به نقل از مرکز رسانه قوه قضاییه، 
آیین رونمایی از سامانه یکپارچه احکام قضایی )سیاق( با حضور حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در بانک مرکزی برگزار شد.  با بهره گیری از سامانه 
سیاق، ابلاغ و اجرای احکام قضایی در شبکه بانکی به صورت برخط و لحظه ای انجام شده و متوسط اجرای حکم از ۲۰۰ روز به حداکثر ۴ دقیقه کاهش پیدا 
کرده است. محسنی اژه ای طی سخنانی در آیین رونمایی از سامانه یکپارچه احکام قضایی )سیاق(، اظهار کرد: امیدواریم که با عنایت خداوند متعال، در ایام 

بافضیلت ماه ذی الحجه توفیق پیدا کرده و به درجات بالای کمال فردی و اجتماعی دست پیدا کنیم.

www.sobh-eqtesad.ir

رییس قوه قضاییه:

تغییر مداوم مقررات می تواند سبب کاهش اعتماد مردم به نظام بانکی شود

info@sobh-eqtesad.ir

چاه های کشاورزی به کنتور 
هوشمند مجهز می شوند

مدیرعامل شــرکت مدیریت منابع آب ایران گفت: امنیت غذایی و 
امنیت اجتماعی کشــور در گرو حفظ و حراســت از آب و به ویژه 
آب های زیر زمینی اســت و رعایت نکــردن آن مخاطراتی را برای 
کشور رقم خواهد زد. به گزارش ایسنا، محمد جوانبخت در پنجاه 
ودومین نشست مدیران عامل هدف از برگزاری این نشست را تبیین 
اهمیت صیانت از آب کشــور با مدیریت توامان آب و برق دانست و 
اظهار کرد: در مدیریت منابع آب کشور موارد متعدد بسیاری باید 
به صورت جدی مورد توجه قرار گیرد که صیانت از آب کشــور به 
ویژه آب های زیرزمینی و مدیریت توامان آب و برق با اســتفاده از 
نصب کنتورهای برق برای کنترل برداشت از چاه های کشاورزی از 
جمله این موارد اســت.    وی ادامه داد: قوانین بالا دســتی کشور، 
مســیر و تکلیف ما را به عنوان متولیان آب در جهت توزیع عادلانه 
آب مشخص کرده اســت. امروز چه مدیران و کارشناسانی که در 
صنعت آب مشــغول به کار هســتند و چه سایر بخش های جامعه 
به اهمیت حفظ و حراســت از منابع آبی کشــور پی برده و به آن 
اذعان دارند؛ چرا که امنیت غذایی و امنیت اجتماعی در گرو حفظ 
و حراســت از آب به ویژه آب های زیر زمینی است و رعایت نکردن 
آن مخاطراتی را برای کشــور رقم خواهــد زد. معاون آب و آبفای 
وزیر نیرو و مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران افزود: همه 
به این باور رســیده ایم که گام هایی که تا کنون برای صیانت از آب 
برداشته ایم کافی نبوده است، از این رو به  همه ی اهدافی که از قبل 
برنامه ریزی و پیش بینی شده بود، نرسیده ایم. حفظ منابع آبی کشور 
از سال های گذشته جزو تکالیف قانونی ما بوده و به دلایل مختلف 
انجــام کامل آن به تاخیر افتــاده بود که با تاکید وزیر نیرو از نیمه 
دوم سال گذشته این موضوع در دستور کار ویژه و فوری بخش آب 
کشور قرار گرفته اســت. جوانبخت یکی از دلایل به تاخیر افتادن 
اجرایی شــدن کامل برنامه صیانت از آب در ســال های گذشته را 
فقدان تطابق کامل بین بخش آب و برق دانست و گفت: با پیگیری 
و تاکیدات ویژه محرابیان، خوشــبختانه در حال حاضر بخش برق 
کشور در یک هماهنگی و آمادگی کامل، صنعت آب را در مدیریت 
و حفاظت از منابع آبی همراهی می کند.   طبق اعلام وزارت نیرو، 
جوان بخت یکی از الزامات اجرای طرح تعادل بخشی سفره های آب 
زیر زمینی را، نصب کنتورهای هوشمند به صورت جهشی دانست و 
گفت: در سال های گذشته این اقدام به صورت جدی صورت نگرفته 
بود. از امســال باید همه چاهای کشــاورزی به این کنتورها مجهز 
شــوند.   وی خطاب به مدیران استانی گفت: ممکن است گاهی به 
دلیل ایجاد محدودیت در برداشت آب تحت فشار قرار بگیرید که با 
توجه به شرایط و موقعیتی که مختص هر استان و شهرستانی است 
باید با درایت و هوشــمندی این وضعیت را برای آنها توجیه کرد تا 
به تعامل منطقی و راهکار اصولی رسید، چرا که گاهی رفتار آمرانه 
و برخورد از بالا به پائین ممکن است نتیجه معکوس داشته باشد. 
معاون آب و آبفای وزیر نیرو با اشاره به بحث مولدسازی دارایی ها، 
گفت: مولدسازی دارایی ها موضوع بسیار مهمی است که بیشتر به 
اراضی و اماکن مازاد بخش های دولتی برمی گردد و در کشور متولی 
پیدا کرده است. مدیران استانی باید در جریان دارایی و اماکن خود 
باشند، چرا که ممکن است بخشی از این دارایی ها، توسط کارگروه 
مربوطه لیســت شده باشد، بنابراین همه مدیران در استان ها  باید 

نسبت به ثبت و مستند سازی داریی های خود اقدام کنند.

گزیده خبر

سرپرست معاونت اقتصادی استانداری کرمان:

قیمت زغالسنگ باید واقعی شود

ایسنا/کرمان سرپرست معاونت اقتصادی استانداری کرمان از ایجاد هم افزایی در حوزه زغالسنگ بین 
طبس و شهرســتان های استان کرمان خبر داد و افزود: افزایش قیمت زغال نیز باید دنبال شود. امیر 
حسن زاده در گفت و گو با خبرنگار ایسنا با اشاره به بازدیدش از معدن زغالسنگ طبس اظهار کرد: ۷۶ 
درصد زغالسنگ کشور در طبس تولید می شود و این منطقه سال گذشته دو میلیون تن زغال خام و 
۷۰۰ هزار تن کنسانتره تولید کردند. وی افزود: بنده با همراهی با فرمانداران سه شهرستان زغالی استان 
کرمان)راور، زرند و کوهبنان( بازدیدی از معادن زغالسنگ طبس داشتیم و در این بازدید مشخص شد 
فعالیت معدن شــماره یک زغال طبس به صورت کاملا مکانیزه انجام می شود و همه فرآیند استخراج 
تا کارخانه زغالشویی به صورت تمام مکانیزه است. حسن زاده تصریح کرد: این روند از طریق سیستم 
لانگوال صورت می گیرد و بحران کارگری و مســائل دیگر را نداشــتند و در واقع به سمت معدن نسل 
سه رفته و مکانیزه شده است. وی بیان کرد: معادن قدیمی زغالسنگ استان کرمان ظرفیت استخراج 
مکانیزه را ندارد و برای استخراج مکانیزه باید اکتشافات تکمیلی انجام و ذخیره های جدید شناسائی 
و در لایه زغالی که قطر و ذخیره خوب داشــته باشد، بتوان کار را به صورت مکانیزه انجام داد. حسن 
زاده تصریــح کــرد: می توانیم در معادن قبلی کار را به صورت نیمه مکانیزه انجام بدهیم که با قیمت 
فعلی شدنی نیست و باید قیمت زغالسنگ واقعی شود. وی تاکید کرد: با بهبود وضعیت قیمت و انجام 
روش های جدید در اســتخراج زغالسنگ، می توانیم اشتغال، رونق اقتصادی، افزایش تولید و وابستگی 

کمتر به منابع نفت و گاز را گسترش دهیم.
مدیرعامل شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران خبر داد؛

7 هواپیمای زمینگیر به خط پروازی بر می گردند
مدیرعامل شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران ضمن اعلام آمادگی برای پروازهای اربعین پس از 
عملیات حج از به کار گیری ۷ هواپیما طی ۶ ماه آینده خبر داد. به گزارش ایلنا، شمس الدین فرزادی 
پور گفت: در مناسبت های خاص مانند ایام حج و اربعین، یکی از الزامات ما تأمین هواپیما است که در 
این راستا دو راهکار  افزایش ناوگان از طریق خرید هواپیما  و سرخط کردن هواپیماهای زمینگیر وجود 
دارد. وی  تأکید کرد: اولویت ما تعمیر داخلی است و طی ۶ ماه آینده ۷ هواپیما به کار گیری می شود 
که طبق برنامه پیش می رویم تا هواپیماها یکی پس از دیگری  وارد چرخه پروازی شــود. مدیرعامل 
ایران ایر  ادامه داد: ظرفیت پرواز با تعداد هواپیما نســبت مستقیم دارد؛ بنابراین در تلاشیم با تأمین 
منابع و خرید هواپیما و همچنین دریچه تعمیر داخلی، ظرفیت بالا برود. از سوی دیگر در ایام خاص 
اولویت ها جابه جا می شود و  تلاش می کنیم در مسیرهای هوایی که درخواست بالایی دارند، پروازهای 
فوق العاده ایجاد شود. مدیرعامل شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران خاطرنشان کرد: رسالت ما 
به عنوان شــرکت دولتی ارائه خدمات است، چون اموال، مال مردم است. وی افزود: شرکت جمهوری 
اسلامی ایران در خدمت مردم است و اصل خدمتی که می توانیم ارائه دهیم، اولویت دارد. فرزادی پور 
با اشاره به این که ایرلاین دولتی فرایند سخت تری سپری می کند اظهار کرد: سال اینده برای هما سالی 

خاص با ناوگان قوی تر خواهد بود.

در شــرایطی که دولت عــزم خود را بــرای برخورد با 
بانک هایی که عملکرد نامناسبی در پرداخت تسهیلات 
دارند جزم کرده است و هشدارهای جدی در این زمینه 
به بانک های متخلف داده شده، به نظر می رسد باید در 
انتظار موج جدیدی برای اصلاح ساختار معیوب پرداخت 
تســهیلات در برخی بانک ها بود. به گزارش ایسنا، در 
این میان برخی بانک هــای خصوصی دچار چالش ها و 
انحرافات زیادی در کارنامه خود هستند که هر چند وقت 
یکبار، گوشــه ای از عملکرد نامطلوب و انحرافات آن از 
عملیات بانکداری آشکار می شود؛ بانک هایی که برخلاف 
بخشــنامه بانک مرکزی، عملکرد ضعیفی در پرداخت 
تســهیلات بانکی به ویژه در برخی استان ها داشته اند 
و با توجه به هشــدار جدی وزیــر اقتصاد در این زمینه 
بایــد دید این رویه تا چه اندازه اصلاح خواهد شــد. در 
شــرایطی که یکی از دغدغه های دولت موضوع عدالت 
منطقه ای در دسترسی به تسهیلات بانکی است، برخی 
استان ها و مناطق کشور به تسهیلات بانکی دسترسی 
بیشــتری دارند اما دسترسی برخی مناطق کم تر است. 
در جریان سفرهای رییس جمهور یکی از پرتکرارترین 
موارد نارضایتی این اســت که برخی از بانک های کشور 
منابع و ســپرده های مردم آن استان را جمع کرده اما 
فقــط بخش ناچیزی از آن را صرف پروژه های اســتان 
می کنند و مقصد این سپرده ها نامشخص است. اطلاعات 
نشان می دهد که این وضعیت در اکثر استان های کشور 
شــایع است. برای مثال در اســتان بوشهر درحالی که 

نسبت تسهیلات به سپرده بانک های دولتی حدود ۸۳ 
درصد است، این نسبت در یکی از بانک های غیردولتی 
شــش درصد، در یک بانک غیردولتی دیگر پنج درصد 
و یک بانک غیردولتی دیگر ســه درصد اســت، در این 
مورد، وزیــر اقتصاد اخیرا با بیــان اینکه بانک مرکزی 
در بخش نامه ای بانک ها را مکلف کرده اســت حداقل 
۵۰درصــد از ســپرده هایی که از مردم اســتان جمع 

می شود درپروژه های عمرانی همان استان سرمایه گذاری 
شده یا به مردم تسهیلات خرد اعطا شود، گفته است که 
»پیشنهاد وزارت اقتصاد این است بعد از مهلت قانونی 
که به بانک ها برای اصلاح رویه داده شــده اســت، اگر 
بانکی روند را اصلاح نکرد امکان توسعه شعب  از بانک 
متخلف گرفته شود. برخورد بیشتر با بانک های متخلف 
نیازمند  مصوبات جدید بانک مرکزی اســت.« با وجود 

اینکه در بین بانک های کشور گروه مربوط به »بانک های 
خصوصی و موسســه های اعتباری« وضعیت تسهیلات 
دهی مناســبی نداشته و نسبت »تسهیلات به سپرده« 
آنها نسبت به بانک های دولتی تجاری و تخصصی، پایین 
است، اما در بین خود بانک های خصوصی نیز وضعیت 
برخی از آنها بدتر اســت. به عنوان نمونه،  اطلاعاتی که 
مورد بررسی قرار گرفته نشان می دهد نسبت »تسهیلات 
به ســپرده« بانک آینده در اسفند ۱۴۰۱ در ۱۴ استان 
کمتر از ۱۰ درصد بوده و حتی در برخی اســتان ها رقم 
۳.۸ درصد و ۴.۸ درصد نیز برای این شاخص ثبت شده 
است. بررســی ها نشان می دهد که نسبت تسهیلات به 
ســپرده این بانک در ۲۷ اســتان زیر ۲۰ درصد است 
که از وضعیت نامناسب تســهیلات دهی حکایت دارد. 
براســاس آمار، بالاترین میزان تسهیلات دهی و نسبت 
تسهیلات به ســپرده این بانک مربوط به استان تهران 
با ۶۷ درصد بوده است. پس از تهران، بیشترین نسبت 
تسهیلات به ســپرده این بانک، با فاصله بسیار زیاد به 
استان لرســتان تعلق دارد که  ۳۲.۷ درصد بوده است. 
بر اســاس این اطلاعات، استان خراسان جنوبی با ۲۶.۸ 
درصد، خراسان شمالی با ۲۱.۷ درصد و یزد با ۲۱ درصد 
در رده های بعدی اخذ تســهیلات از این بانک هستند. 
نسبت تسهیلات به سپرده سایر استان های کشور )۲۷ 
اســتان( در این بانک، زیر ۲۰ درصد است که وضعیت 

نابسامان تسهیلات دهی را آشکار می کند.

آمارهای تکان دهنده از انحرافات تسهیلاتی بانک ها

وزیر نیرو گفت: بررسی آمار نشان می دهد در سال ۱۳۷۰ شمسی میزان منابع آب 
تجدیدپذیر کشــور، بالغ بر ۱۳۰ میلیارد مترمکعب بود که باعث شده، سرانه آب 
کشــور رقمی معادل ۳۶۰۰ متر مکعب باشد، اما اکنون سرانه آب هر فرد از منابع 
آب تجدیدپذیر به ۱۲۰۰ متر مکعب رسیده که بیانگر کاهش سه برابری است. به 
گزارش ایسنا، علی اکبر محرابیان امروز در نشستی با مدیران ارشد منابع آب ایران 
و مدیران عامل و معاونان حفاظت و بهره برداری شرکت های آب منطقه ای سراسر 
کشور ضمن تأکید بر ضرورت ارائه بالاترین سطح خدمت به مردم کشور در حوزه 
آب گفت: باید ضمن شناخت دقیق جایگاه و موقعیتی که در آن قرار داریم، روش ها 
و برنامه هایی را در پیش بگیریم که بر اساس آن بتوانیم بالاترین سطح خدمت را 
به مردم کشــورمان به اجرا بگذاریم. وی با اشاره به پیشرفت های چشمگیر کشور 
در بســیاری از حوزه ها ادامه داد: برای نمونه ظرفیت تولید محصولات کشاورزی 
در ابتدای انقلاب اســلامی چیزی حدود ۳۰ میلیون تن در سال بود، اما اکنون و 
به صورت ســالانه بیش از ۱۳۰ میلیون تن محصول تولید می شــود که همه این 
نمونه ها به خوبی بیانگر پیشــرفت و توسعه کشور در ابعاد مختلف طی دهه های 
پس از انقلاب اسلامی است. محرابیان با انتقاد از سوء مدیریت های پیش آمده در 
حوزه مدیریت منابع آب کشور، توضیح داد: با اینکه در طول ۴۴ سال گذشته شاهد 
رشد و توسعه کشور در بسیاری از شاخص ها بوده ایم، اما در حوزه مدیریت منابع 
آبی خطاهایی داشته ایم که مجموع این خطاها موجب شده است، وضعیت منابع 
آب کشور اکنون آســیب پذیر شود. وی در همین رابطه تصریح کرد: بررسی آمار 

نشــان می دهد در سال ۱۳۷۰ شمسی میزان منابع آب تجدیدپذیر کشور چیزی 
بالغ بر ۱۳۰ میلیارد مترمکعب بود که باعث شــده بود، ســرانه آب کشور رقمی 
معادل ۳۶۰۰ متر مکعب باشــد، اما اکنون سرانه آب کشور به ۱۲۰۰ متر مکعب 
رسیده که بیانگر کاهش سه برابری است. وزیر نیرو در ادامه با بیان اینکه کاهش 
قابل توجه سرانه آب کشور در حالی رقم خورده است که میزان نیاز آبی کشور به 
واسطه توسعه افزایشی است، افزود: امروزه تأمین رفاه مردم و افزایش آن وابستگی 
بسیار بالایی به تأمین آب کافی و نحوه مدیریت منابع آب دارد. محرابیان با طرح 
این پرســش که بهترین راه و روش مدیریت منابع آب کشــور در شرایط کنونی 
چیست؟ اضافه کرد: پاسخ صحیح و علمی به این پرسش را می توان کلید توسعه 
کل کشور در ابعاد و زمینه های مختلف توصیف کرد. وی در ادامه سخنان خود با 
اشــاره به اینکه مدیریت صحیح منابع آب و اجرای سریع پروژه های آبی دو محور 
اصلی فعالیت های مدیریتی وزارت نیرو در حوزه آب است، بیان کرد: معنای اصلی 
اینکه میزان تقاضای آب در کشور افزایش قابل توجهی یافته است، رشد و پیشرفت 
و افزایش رفاه عمومی اســت که این موضوع نیز یکی از افتخارات انقلاب اسلامی 
در طول دهه های گذشــته اســت. محرابیان با اشاره به ضرورت مدیریت آب های 
زیر زمینی و جلوگیری از برداشت های غیرقانونی در سراسر کشور، گفت: یکی از 
مسئولیت های اصلی ما در حوزه مدیریت منابعی آب، رعایت و اجرای عدالت است 
که بر اساس آن نباید اجازه دهیم برخی افراد و بهره برداران خارج ضابطه و بی محابا 

نسبت به استخراج منابع آب زیرزمینی اقدام کنند.

کاهش سه برابری سرانه هر فرد از منابع آبی

رئیس جمهور طی سخنرانی در اجلاس سران شانگهای اعلام کرد

آمادگی ایران برای مبارزه با تروریسم

گلایه متانولی ها از افزایش 
نرخ خوراک

کاهش ۴۰ درصدی ذخایر سدهای تهران

رییــس کارگروه متانول ایران گفت: میزان مصرف گاز کل متانولی های در مدار تولید کشــور ۳.۵ درصد و 
حداکثر ۴ درصد است و ظرفیت عملیات تولید این بخش ۹ میلیون تن در سال است، شرکتهای متانولی ۲.۵ 
تا میلیون دلار ارزآوری داشته اند و این دور از عدالت است که افزایش نرخ خوراک به این بخش تحمیل شود 
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایلنا، متین دیداری در نشست خبری در جمع خبرنگاران با اشاره به موضوع نرخ 
خوراک و سوخت پتروشیمی ها اظهار داشت: نرخ خوراک پتروشیمی در ایران مناسب نیست ما تلاش کردیم 

فرمول ان تغییر و از تک نرخی بودن خارج شده و تابعی از نرخ بین المللی باشد....

ایران؛ عضو اصلی پیمان شانگهای

تغییر موازنه در بازار مسکن به نفع خریدارانتوسعه همکاری های ایران و ازبکستان در صنعت کشاورزی
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گزیده خبر

از سرگیری روابط تهران و قاهره؛ 
نقطه عطفی مهم برای خاورمیانه

یک پایگاه خبری -تحلیلی در یادداشــتی درباره از سرگیری روابط تهران و 
قاهره تاکید کرد: برقراری مجدد روابط میان ایران و مصر نقطه عطفی مهم 
در پویایی منطقه خاورمیانه به شــمار می آید که  نشان دهنده عصر جدیدی 
از همکاری و ثبات در این منطقه اســت. به گزارش ایســنا، پایگاه خبری 
-تحلیلی گلوبال ویلیِج اســپِیس )Global Village Space( در این یادداشت 
به برخی تلاش ها برای برقراری روابط میان تهران و قاهره پرداخت و نوشت: 
ایران و مصر قرار اســت روابط دیپلماتیک خود را از ســر گیرند که نشــان 
دهنده فصل جدیدی برای ثبات منطقه ای، فرصت های اقتصادی و مبادلات 
فرهنگی است. این پایگاه خبری افزود: در یک تحول مهم که توجه جامعه 
بین المللی را به خود جلب کرده اســت، ایران و مصر در آستانه از سرگیری 
روابط دیپلماتیک پس از دهه ها تنش در روابط هستند. این ابتکار عمل، نه 
تنها برای دو کشــور بلکه برای منطقه خاورمیانه و جهان اسلام بسیار مهم 
اســت. برقراری مجدد روابط بین تهران و قاهره می تواند راه را برای موازنه 
منطقه ای جدید با مشارکت بازیگران کلیدی همانند عربستان سعودی هموار 
کند. این رســانه در ادامه به اظهارات اخیر علی اکبر ولایتی، مشــاور رهبر 
معظم انقلاب اشــاره کرد که گفته بود: »از ســرگیری روابط ایران و مصر 
دارای اهمیتی استراتژیک است و این روابط، دارای پتانسیل شکل دادن به 
پویایی در حال تحول میان ایران، چین و روســیه است. همان طور که این 
روابط استراتژیک استحکام می یابد، ممکن است یک چشم انداز ژئوپلیتیک 
جدیدی ظاهر شــود که بر امور منطقه ای و به طور کلی جهان اسلام تأثیر 
می گذارد.« به نوشته گلوبال ویلیِج اسپِیس، تلاش ها برای آشتی میان ایران 
و مصر در ماه های اخیر با میانجی گری عمان میان دو کشور، شتاب بیشتری 
گرفته است. نقش عمان به عنوان یک تسهیل کننده در پر کردن شکاف بین 
تهران و قاهره در هموار کردن راه برای بهبود روابط مؤثر بوده اســت. پاسخ 
مثبت رهبر ایران، آیت الله علی خامنه ای در مورد از سرگیری این روابط نیز 
بیشتر بر تمایل دو کشور برای عبور از نارضایتی های تاریخی تاکید می کند. 
در ادامه این یادداشــت با تاکید بر اینکه »برقراری مجدد روابط دیپلماتیک 
میان ایران و مصر می تواند فرصت های اقتصادی قابل توجهی را برای هر دو 
کشور باز کند« آمده است: تهران با منابع عظیم انرژی خود می تواند قاهره 
را با منبع قابل اعتماد انرژی تامین، امنیت انرژی مصر را تضمین و از توسعه 
اقتصادی آن حمایت کند. علاوه براین، موقعیت اســتراتژیک مصر به عنوان 
دروازه آفریقا، آن را در موقعیت یک شــریک تجاری جذاب برای ایران قرار 
می دهد و دسترسی به بازارهای رو به رشد این قاره را فراهم می کند. گلوبال 
ویلیج اسپیس همچنین نوشت که از سرگیری روابط ایران و مصر پیامدهای 
گســترده تری برای ثبات منطقه دارد. نزدیکی این دو کشــور به عنوان دو 
قدرت تأثیرگذار در خاورمیانه می تواند به عنوان یک کاتالیزور برای گفت وگو 
و همکاری گسترده تر بین بازیگران منطقه ای عمل کند. مشارکت عربستان 
سعودی در این موازنه جدید منطقه ای می تواند ثبات را بیشتر و چالش های 
مبرمی مانند درگیری های منطقه ای و افراط گرایی را برطرف کند. این پایگاه 
خبری -تحلیلی با اشاره به اینکه »عادی سازی روابط ایران و مصر می تواند 
به افزایش تبادلات گردشگری و فرهنگی، تقویت تعاملات مردمی و افزایش 
درک متقابل منجر شود« افزود: با ترویج گردشگری، هر دو کشور می توانند 
میراث غنی تاریخی و فرهنگی خود را به نمایش بگذارند و بازدیدکنندگان را 
از سراسر جهان جذب کنند. این تبادل فرهنگی به علاوه می تواند به تقویت 
روابط دوجانبه و ارتقای تصویری مثبت از منطقه در سطح بین المللی کمک 
کند. در پایان این یادداشــت آمده است: از ســرگیری بالقوه روابط ایران و 
مصر نقطه عطف مهمی در پویایی منطقه ای خاورمیانه است. تمایل هر دو 
کشور برای غلبه بر موانع تاریخی و مشارکت در گفت وگو، نشان دهنده عصر 
جدیدی از همکاری و ثبات است. با پیشرفت روابط تهران و قاهره، پتانسیل 
بسیار زیادی برای رشــد اقتصادی، همکاری انرژی و تبادل فرهنگی وجود 
دارد. منطقه خاورمیانه و به طور کلی جهان اســلام از این توسعه بهره مند 
می شــوند، زیرا درها را برای همکاری های بیشتر و هماهنگی منطقه ای باز 
می کند. جامعه بین المللی مشــتاقانه منتظر گام های بعدی در این ســفر 

تاریخی آشتی و تأثیر مثبت آن بر منطقه است.

هفته آینده اجلاس مجالس آسیایی در 
تهران برگزار می شود

رئیس گروه پارلمانــی ایران در مجمع مجالس آســیایی APA از برگزاری 
اجلاس مجالس آســیایی در هفته آینده خبر داد. علی علیزاده در گفت وگو 
با ایســنا، اظهار کرد: هفته آینده اجلاس مجالس آسیایی در تهران برگزار 
می شود؛ برنامه بدین صورت اســت که از روز یکشنبه آینده هیات ها وارد 
کشور شده، دوشنبه برنامه های عمومی برگزار می شود و سه شنبه نشست 
رســمی است. وی با بیان اینکه ۱۵ کشور برای حضور در این اجلاس اعلام 
آمادگی کرده اند، گفت: کشــورهایی همچون ترکیه، روسیه، چین، امارات، 
بحرین، عربســتان، لبنان، عراق، اندونزی، مالزی و پاکســتان برای حضور 
در ایــن اجلاس اعلام آمادگــی کرده اند. رئیس هیــات پارلمانی ایران در 
مجمع مجالس آسیایی خاطرنشان کرد: تفاوت این نشست با سایر نشست 
ها ســطح بالای حضور هیات ها اســت که از جمله آن می توان به حضور 
رئیس کمیسیون روابط خارجی دومای روسیه اشاره داشت. همچنین رئیس 

پارلمان عربی آقای العسومی به عنوان مهمان ویژه شرکت می کند.

رئیسیفازدومآزادراهتهران-شمالراافتتاحمیکند
معاون اجرایی رئیس جمهوری از افتتاح فاز دوم آزادراه تهران - شــمال در 
هفته جاری خبر داد. به گزارش ایسنا، محسن منصوری در جمع خبرنگاران 
از افتتاح فاز دوم آزادراه تهران - شمال در هفته جاری خبر داد و گفت: این 

پروژه در ایام  غدیر با حضور رئیس جمهوری افتتاح خواهد شد.

رئیس جمهور طی سخنرانی در اجلاس سران شانگهای اعلام کرد

آمادگی ایران برای مبارزه با تروریسم
رئیس جمهور با بیان اینکه باور داریم همکاری اعضای ســازمان 
شــانگهای در حوزه های اقتصادی می تواند چشم اندازی روشن از 
نظم منطقه ای عادلانه، پیش چشم ملل جهان بگشاید، گفت: با 
اتکا به تجربه دهه های گذشــته، اینک کاملا مشهود است که در 
کنار نظامی گری، آنچه بسترســاز نظام سلطه غربی شده، سلطه 
دلار بوده اســت و لذا هرگونه تلاش برای شکل دهی به یک نظام 
عادلانه بین المللی، نیازمند حذف این ابزار ســلطه در مناسبات 
درون  منطقه ای است. به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی ظهر 
امروز سه شــنبه، اولین بار به عنوان رئیس جمهور نهمین عضو 
اصلی سازمان همکاری شــانگهای، در بیست و سومین نشست 
ســران این سازمان مهم منطقه ای، بزرگترین ظرفیت کشورهای 
عضو برای وحدت و صلح ســازی را ظرفیت تمدنی آنها دانست و 
اظهار داشت: اینک که این قاره کهن دوباره سربرآورده باید با تکیه 
بر اخلاق، معنویت، عدالت، عقلانیت و احترام به کرامت انسانی، 
بار دیگر تمدن ساز گردد. سازمان همکاری های شانگهای که نماد 
این »خانواده بزرگ تمدنی« است اکنون در جایگاهی ایستاده که 
می تواند، افق های جدیدی از همگرایی منطقه ای و همکاری های 
امنیت ساز را بنا نهد رئیس جمهور تاکید کرد: احترام به ارزش ها 
و مقدسات ملت ها یک اصل وحدت بخش است و هرگونه اهانت به 
ارزش ها به خصوص اهانت برخی کشورهای اروپایی به قرآن کریم 
بیانگر ســقوط اخلاقی و موجب نفرت پراکنی و گسترش ناامنی 

است که باید با نمایش وحدت ملل متمدن، با آن برخورد شود.
متن کامل ســخنرانی رئیس جمهور در بیست و سومین نشست 
سران سازمان همکاری شانگهای که به شکل مجازی به میزبانی 

هند برگزار می شود، به شرح زیر است: بسم الله الرحمن الرحیم
جناب آقای نارندرا مودی، نخست وزیر محترم هند، جناب آقای 
ژانگ مینگ، دبیرکل محترم سازمان همکاری شانگهای، رؤسای 
محتــرم جمهور، عالیجنابان، خانم ها و آقایــان، در ابتدا مایلم از 
نخســت وزیر محترم هند بابت میزبانی و ســایر دست اندرکاران 
برگزاری این نشست مهم تشکر نمایم. فرصت را مغتنم شمرده و 
به نمایندگــی از ملت و دولت جمهوری اســلامی ایران، مراتب 
خرسندی خود را به سبب الحاق رسمی جمهوری اسلامی ایران 
به عنوان نهمین عضو رســمی ســازمان همکاری شانگهای ابراز 
می نمایم. همچنین از تلاش های صورت گرفته توسط دبیرخانه و 
اعضای محترم ســازمان نیز صمیمانه تشکر می کنم. جمهوری 
اســلامی ایران بر این باور است که ســازمان همکاری شانگهای 
به عنوان ســازمانی در حال رشد با شاخصه ها و ظرفیت های قابل 
توجه، از جایــگاه ممتازی در ارتقاء روند توســعه همکاری های 
سیاسی، امنیتی و اقتصادی برخوردار است. قطعاً مزایای عضویت 
رسمی جمهوری اسلامی ایران در سازمان همکاری شانگهای، در 
تاریخ ماندگار خواهد شد. به صورت خاص امیدوارم حضور ایران در 
این ســازمان مهم و تاثیرگذار، بستر تامین امنیت دسته جمعی، 
رهنمون شدن به سوی توسعه پایدار، گسترش پیوندها و ارتباطات، 
تقویت وحدت، احترام بیش از پیش به حق حاکمیت کشورها و 
هم افزایی برای مقابله با تهدیدات محیط زیســتی را فراهم آورد. 
اینک مایلم در ارتباط با نقش آفرینی جمهوری اسلامی ایران در 
این شــش حوزه، نکاتی را به اختصار بیان نمایم: در باب امنیت؛ 
تجربه ملل مختلف در دو دهه گذشته، بیش از پیش نشان داده 
که امنیت، امری درون زا و دستاوردی جمعی است. صلح و ثبات 
پایدار، زمانی میســر می شــود که ملت های منطقــه با تکیه بر 
آرمان های مشترک برآمده از فرهنگ و تمدن خود، بستر همکاری 
را فراهم آورند. امنیت منطقه ای از خواســت ملت ها آغاز شده، با 
اراده دولت ها قوام یافته و به دور از مداخله قدرت های ســلطه گر 
میسر می گردد. جمهوری اسلامی ایران بر اساس چنین دیدگاهی، 
سیاست »همسایگی و همگرایی« را مبنای سیاست خارجی خود 

قرار داده و آن را مسیر مطلوب برای تحقق صلح و ثبات منطقه ای 
می داند. جمهوری اسلامی ایران با تجربه بیش از دو دهه مبارزه 
موفق با تروریســم و افراط گرایی، تعهد خود به تضمین امنیت و 
مبارزه با سلطه گری در منطقه را به اثبات رسانده است و آمادگی 
دارد که تجربه و ظرفیت های خود را در چارچوب ســازوکارهای 
سازمان همکاری شانگهای به اشتراک بگذارد تا به سوی منطقه ای 
عــاری از تروریســم، افراط گرایی و جدایی طلبــی پیش رویم. 
جمهوری اسلامی که حتی فراتر از سهم عادلانه خود از آوارگان 
ملت ستم دیده افغانستان میزبانی کرده، بر این باور است که صلح 
پایدار در این کشــور راه حلی جز تشکیل حکومت فراگیر از همه 
گروه ها و اقوام و احزاب سیاســی و جریان هــای مذهبی ندارد. 
همچنین آمادگی همکاری در مقابله با تهدیدهای نوین از جمله 
در حوزه جرایم ســایبری، جرایم ســازمان یافته مواد مخدر را از 
طریق سازمان همکاری های شــانگهای را داریم. در باب اقتصاد؛ 
سازمان همکاری شــانگهای بیش از 60 درصد منطقه اوراسیا و 
بیــش از 40 درصد از جمعیت جهــان را به خود اختصاص داده 
است. این ظرفیت عظیم، توان بالقوه گسترده ای را به این سازمان 
برای توســعه تجارت و تعمیق همکاری های اقتصادی در اشکال 
مختلف اعطا کرده است. جمهوری اسلامی ایران ضمن حمایت از 
ابتکارهای ســازنده همچون »ابتکار توسعه جهانی«، بر این باور 
اســت که همــکاری اعضا در حــوزه انرژی، فنــاوری، صنعت، 
کشاورزی، تجارت و بازرگانی می تواند چشم اندازی روشن از نظم 
منطقــه ای عادلانه، پیش چشــم ملل جهان بگشــاید. این در 
حالیست که قدرت های سلطه گر غربی با توسل به اجبار اقتصادی 
و تحریــم، امنیت و رفاه اقتصادی و اصــول تجارت عادلانه را در 
جهان به مخاطره انداخته اند. با اتکا به تجربه دهه های گذشــته، 
اینک کاملا مشهود است که در کنار نظامی گری، آنچه بسترساز 
نظام سلطه غربی شده، سلطه دلار بوده است و لذا هرگونه تلاش 
برای شکل دهی به یک نظام عادلانه بین المللی، نیازمند حذف این 
ابزار سلطه در مناسبات درون  منطقه ای است. گسترش استفاده از 
ارزهــای ملی در تجارت بین المللی و مبادلات مالی میان اعضای 
این سازمان و شرکای تجاری آنها، نیازمند توجه جدی تری است. 
جمهوری اســلامی ایران از هرگونه اقدام جهت معرفی ابزارهای 
مالی پرداخت، مبتنی بر فناوری های نوین، جهت تسهیل تبادلات 
مالــی میان اعضا و شــرکای تجاری، به ویــژه در چارچوب های 
چندجانبه، اســتقبال می کند. برخــورداری از نیروی انســانی 

متخصص و دستاوردهای چشمگیر در حوزه فناوری های پیشرفته 
و علوم نوین از ظرفیت های خاص جمهوری اســلامی ایران است 
که می تواند همکاری های اقتصادی چندجانبه را تقویت کند. ملت 
ایران، با تکیه بر توان داخلی و دانش بومی خود توانسته است به 
رده های بالایی از تولیدات علمی، فناوری، زیست فناوری، پزشکی، 
نانو، مهندســی، الکترونیــک، دفاعی و بســیاری از موضوعات 
دانش بنیان دســت پیــدا کند؛ حوزه هایی که مورد درخواســت 
بسیاری از کشورها برای همکاری است. جمهوری اسلامی نیز این 
آمادگی را دارد که ضمن توســعه همکاری های علمی و فناوری، 
تجربیات و دستاوردهای خود را به اشتراک بگذارد. در باب تقویت 
پیوندها؛ توســعه اقتصادی همگانی مستلزم گسترش پیوندها و 
مســیرهای ترانزیتی و مواصلاتی در منطقه است. گسترش این 
پیوندها صرفا با رعایت حق حاکمیت کشــورها می تواند به هدف 
والای همگرایــی اقتصادی نائل  آید. هم اکنون ابتکارات بســیار 
ارزنده ای در سطح اوراسیا در جریان است که توانسته کشورهای 
عضو را به یکدیگر پیوند داده و زیرســاخت های گسترش تجارت 
میان ملل منطقه را فراهم آورد. جمهوری اســلامی ایران همواره 
حمایت کامل خود از کلان پروژه های موجود نظیر گذرگاه شمال-

جنوب و پروژه کمربنــد-راه را اعلام کرده و در اولویت خود قرار 
داده است. بندر اقیانوسی چابهار و گذرگاه های چابهار – سرخس 
نقش بی بدیل در اتصال کشــورهای محصور در خشکی آسیای 
مرکــزی به دریای عمان و اقیانوس هنــد را دارد و ما مصمم به 
تکمیل این مسیر ترانزیتی هستیم همچنین با همت متخصصین 
ایرانی و همکاری مشــترک ایران و روســیه، تکمیل مسیر ریلی 
کریدور شمال-جنوب وارد مرحله اجرایی شده است. بهره برداری 
از این شاهراه ارتباطی می تواند به ارتقا و ثبات زنجیره های تامین 
جهانــی کمک کرده و امنیت را برای ملل منطقه به ارمغان آورد. 
در این راستا آمادگی داریم همکاری های لازم را جهت ساماندهی 
حمل و نقل کالا و مســافر، افزایش دسترســی اعضا به بازارهای 
جهانی و هماهنگ سازی سیاست های حمل و نقل، به عمل آوریم. 
ما بر این باوریم که سازمان همکاری شانگهای می تواند تسهیل گر 
همکاری کشــورهای عضو برای پیشــبرد و توســعه پروژه های 
ترانزیتی حاضر و تعریف ابتکارات نوین باشد. همچنین مزیت های 
امنیتی و زیرساختی جمهوری اسلامی ایران برای افزایش خطوط 
انتقال انرژی، می تواند برای اجرای پروژه های مشترک اقتصادی با 
تضمیــن بهره وری بالا در اختیار اعضای محترم شــانگهای قرار 

گیرد. در باب وحدت: پیوندهای تاریخی و تمدنی میان کشورهای 
عضو سازمان همکاری شانگهای آرمان ها، اهداف و منافع مشترک 
را به ارمغان آورده و ما را به ســوی تعریفی مشترک از امنیت و 
توسعه رهنمون می کند. مهمترین گام در تقویت وحدت،  حفاظت 
از هنجارهای مترقی بومی، قاعده ســازی بر اساس آن هنجارها و 
ممانعت از غلبه هنجارهای غربی است تا مفاهیم همکاری جویانه 
از معانی واقعی خود تهی نشوند. بزرگترین ظرفیت ما برای وحدت 
و صلح ســازی، ظرفیت تمدنی ماســت. اینک که این قاره کهن 
دوباره سربرآورده باید با تکیه بر اخلاق، معنویت، عدالت، عقلانیت 
و احترام به کرامت انســانی، بار دیگر تمدن ســاز گردد. سازمان 
همکاری های شانگهای که نماد این »خانواده بزرگ تمدنی« است 
اکنون در جایگاهی ایســتاده که می توانــد، افق های جدیدی از 
همگرایی منطقه ای و همکاری های امنیت ساز را بنا نهد. احترام به 
ارزش ها و مقدسات ملت ها یک اصل وحدت بخش است و هرگونه 
اهانت به ارزش ها به خصوص اهانت برخی کشــورهای اروپایی به 
قرآن کریم بیانگر ســقوط اخلاقــی آن و موجب نفرت پراکنی و 
گسترش ناامنی است که باید با نمایش وحدت ملل متمدن، با آن 
برخــورد شــود. در باب احتــرام به حــق حاکمیــت ملت ها: 
چندجانبه گرایی در جهان معاصر به معنای تشــریک مساعی و 
هم افزایی کشــورهای مســتقل برای نیل به خیر مشترک است. 
چنین برداشتی از چندجانبه گرایی در تعارض با ائتلاف سازی های 
امنیتی برای ترویج خشــونت و خصومت با سایر کشورها است. 
چندجانبه گرایــی واقعی، به نفع ملت هاســت و نــه در خدمت 
قدرت هــا. در پرتو احترام به حق حاکمیت کشــورها و تکیه بر 
همکاری های سودمند متقابل، اهداف والای امنیت و توسعه پایدار 
قابل تحقق اســت. دولتی که امروز در چهارم جولای ســالگرد 
اســتقلال خود را جشن می گیرد، استقلال بسیاری از کشورها را 
زیر پا می گذارد و حق تعیین سرنوشــت را از بسیاری از ملت ها 
بخصوص ملت بزرگ فلسطین سلب کرده است. هیچ انسان آزاده 
یا ملت متمدنی نیســت مگر آنکه دل در گرو آرمان فلسطین و 
آزادی ایــن ملت مظلوم داشــته باشــد. جنایات امــروز رژیم 
صهیونیســتی در اردوگاه جنین، یادآور جنایات دردناک اشغال 
فلسطین در سال ۱948 می باشد. رژیم صهیونیستی نماد عینی 
تجاوز به حق حاکمیت ملت هاست. جمهوری اسلامی ایران ضمن 
احترام به حق حاکمیت همه ملل مستقل، هرگونه مداخله در امور 
داخلی کشــورها را محکوم می کند و تقویــت حاکمیت ملی را 
راه حل اصلی مقابله با ناامنی و تروریســم می داند. در باب محیط 
زیست: یکی از مهم ترین تهدیدهایی که جامعه جهانی را در دوران 
حاضر تهدید می کند تغییرات آب و هوایی است. تغییرات اقلیمی 
امکان تبدیل شــدن به تنش های ژئوپلتیکی را دارد که می تواند 
کشــورها را با بحران های امنیتی پیچیده  دست به گریبان کند. 
منطقه ما نیز با انواع تهدیدهای زیست محیطی نظیر کمبود منابع 
آب و گرمایش هوا و فرســایش خاک مواجه اســت. ماهیت این 
تهدیدها به گونه ای است که جز در پرتو همکاری های چندجانبه، 
درک آسیب های احتمالی در دراز مدت و تنظیم قواعد و مقررات 
در چارچوب ســازمان های منطقه ای امــکان مقابله با آنها وجود 
ندارد. در همین راستا جمهوری اسلامی ایران بر این باور است که 
با ایجاد ســازوکارهای چندجانبه از جمله تشکیل کارگروه های 
مشترک برای مدیریت و توزیع عادلانه منابع آبی، می توان مانع از 
تبدیل شــدن اینگونه چالش ها به تنش شد. جناب آقای رئیس،  
همکاران عزیز، در پایان ضمن تشکر مجدد از نخست وزیر محترم 
هند بابت میزبانی و سایر دست اندرکاران جهت برگزاری موفق این 
نشســت مهم، ریاست جدید ســازمان به جمهوری قزاقستان را 
تبریک می گویم و موفقیت این نشست ارزشمند را در دستیابی به 

اهداف بزرگ آن آرزومندم.

فرصت هــای پیــش روی ایــران از حضور 
در ســازمان همکاری های شــانگهای یک 
کارشــناس مســایل بین الملل با اشاره به 
فرصت هــای حضور ایران بــه عنوان عضو 
رسمی ســازمان همکاری شانگهای گفت: 
حضور در این گونه ســازمان ها ضمن ایجاد 
توازن در سیاســت خارجی و الزامات چند 
جانبه گرایی، ایــن فرصت را فراهم می کند 
تــا کشــورها قابلیت های خــود را معرفی 
کنند. فرشــید باقریان در گفت وگو با ایسنا 
در تحلیل خــود از عضویت کامل ایران در 
سازمان همکاری های شانگهای اظهار داشت: 

سازمان همکاری شانگهای در ابتدای ایجاد 
به دنبال تامین امنیت بود، بعدها مســائل 
اقتصادی نیــز مطرح شــد و دریافتند در 
صورتی که امنیت تقویت شود، اقتصاد نیز 
تقویت خواهد شــد، در واقع این ســازمان 
مقابل هیچ  ســازمانی در جهــان نبود به 
عبارتی فلسفه وجودی اش برای قرار گرفتن 
مقابل ناتو یا بریکس نبود. وی تصریح کرد: 
در حال حاضر چین در رأس این پیمان قرار 
دارد که ادعا دارد تا ســال ۲0۳0 بزرگترین 
قدرت جهــان خواهد بود کما این که امروز 

هــم چین یک قدرت به شــمار می رود. با 
عضویــت در شــانگهای در واقع روابط مان 
بــا چین را آکادمیــک می کنیم. ما با چین 
روابط مالی، استراتژیک، اقتصادی و... داریم 
و بــه نوعی شــرایط ایجاب کــرده اقتصاد 
ما شــرق گرا باشــد لذا ارتباطات مان را از 
طریق شانگهای تبدیل به روابط آکادمیک 
می کنیم. این کارشــناس مسائل بین الملل 
خاطرنشان کرد: حسن عضویت در شانگهای 
این اســت که ما را در یک رتبه جهانی وارد 
می کند و در یک ســطح بین المللی انتقال 

ســطوح انجام می شــود. باقریان افزود: هر 
پیمانــی در هر نقطه ای از جهان یکســری 
الزامات را برای دولت ها بــه دنبال دارد اما 
ما در پیمان مشترک با چین چنین الزاماتی 
را نداریم. حضور ایران در شــانگهای امکان 
فضــای باز را بــه وجود مــی آورد. در این 
ســازمان اعضای دیگری نیز هم به عنوان 
اصلی و هم ناظر وجود دارند این مســاله و 
ارتباط ما با آن ها موجب می شود تا قائل به 
رفتار چند جانبه گرایی در سیاست خارجی 
شــان شــویم، ضمن این که تفکر تجدید 
نظر در سیاســت خارجی کشورها رعایت 
می شــود. این کارشناس مسائل بین الملل 
همچنین اظهار کرد: به واســطه نیازهایی 
که اعضای ســازمان شانگهای دارند همین 
خواسته ها و نیازهای طرفین باعث می شود 

تا بازارهای جدیدی پیدا شود.

یک کارشناس مسایل بین الملل تشریح کرد

فرصت های پیش روی ایران از حضور 
در سازمان همکاری های شانگهای

رئیس جمهور چین از عضویت کامل ایران در ســازمان همکاری شــانگهای استقبال کرد و تبریک گفت. به گزارش ایسنا، شی 
جینپینگ، رئیس جمهور چین در سخنرانی خود در اجلاس شانگهای که به صورت ویدئو کنفرانس در دهلی نو در حال برگزاری 
است ضمن استقبال و تبریک برای عضویت رسمی ایران در این سازمان گفت: جهان امروز دچار تحول خواهد شد، تحولاتی که 
با چالش های جدیدی همراه خواهد بود؛ وحدت یا تفرقه، همکاری یا منازعه، این ها ســوالاتی است که در زمانه ما مطرح خواهد 
شد. آرزوی مردم برای داشتن خوشبختی هدف ماست. صلح و همکاری می تواند روند جاری دوران ما باشد. وی در ادامه خاطر نشان کرد که باید در برابر تلاش های 
خارجی برای دامن زدن به جنگ سرد جدید در منطقه سازمان همکاری شانگهای )SCO( هوشیار بود.  رهبر چین با تاکید بر لزوم همکاری به جای رقابت و احترام 
به منافع اساســی یکدیگر، گفت: همچنین باید با هرگونه تلاش برای ســازماندهی انقلاب های رنگی در منطقه کشورهای عضو سازمان همکاری شانگهای مخالفت 
کرد.  شی علاوه براین، پیشنهاد افزایش تسویه حساب ها به ارزهای ملی در داخل سازمان را مطرح کرد و از سازمان همکاری شانگهای خواست تا در برابر هژمونیسم و 
سیاست قدرت مقاومت کند و گفت که چین آماده است فرصت های جدیدی را به جهان ارائه دهد. نارندرا مودی، نخست وزیر هند نیز در سخنرانی خود تاکید کرد 

که از عضویت رسمی ایران در سازمان همکاری شانگهای خرسند است.

رئیس دفتر فرماندهی معظم کل قوا از نمایشگاه توانمندی ها و دستاوردهای دفاعی و نظامی 
نیروی زمینی ارتش بازدید کرد. به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی ارتش، ســردار 
ســرتیپ بسیجی محمد شــیرازی، رئیس دفتر فرماندهی معظم کل قوا پیش از حضور در 
همایش سراسری فرماندهان یگان های عمده نیروی زمینی ارتش از نمایشگاه توانمندی ها 
و دســتاوردهای دفاعی و نظامی این نیرو بازدید کــرد وی در این بازدید در جریان آخرین 
دســتاوردهای نیروی زمینی ارتش در حوزه های ســلاح های کاربردی، انــواع تانک، انواع 
شیبه ســازها، انواع ســامانه های جنگالی، نفربر، تجهیزات مخابراتی، خودروهای سنگین و 

نیمه سنگین قرار گرفت.

تبریک رئیس جمهور چین برای پیوستن رسمی ایران به 
سازمان همکاری شانگهای

بازدید رئیس دفتر فرمانده کل قوا از 
نمایشگاه توانمندی های نیروی زمینی 

ارتش
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به اطلاع میرســاند برگزاری انتخابات اتحادیه کشوری در روز 

چهارشنبه مورخ ۱40۲/4/۲8 صحیح میباشد.
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گزیده خبر

تاجران ایرانی و آذری چه کالاهایی از 
هم خریدند؟

بررســی آمارهای رسمی منتشر شده نشان می دهد که تجارت ایران و جمهوری 
آذربایجان در ســال ۱۴۰۱ رشد نســبی در قیاس با سال ۱۴۰۰ داشته است. به 
گزارش ایســنا، بر اساس آمارهای منتشر شده از سوی گمرک جمهوری اسلامی 
ایران، مجموع تجارت بین ایران و جمهوری آذربایجان در سال گذشته رشد حدود 
نســبی در قیاس با سال ۱۴۰۰ پیدا کرده و با افزایش ۱۳ درصدی از نظر دلاری، 
رشــد ۴۱ درصدی از نظر ریالی مواجه شده اما از نظر وزنی کاهش حدود هشت 
درصدی را تجربه کرده اســت. این رشــد در مبادلات تجــاری ایران و جمهوری 
آذربایجان ناشی از افزایش ارزش کالاهای وارداتی و صادراتی از نظر ریالی و ارزی 
اســت. چرا که از نظر وزنی صادرات و واردات انجام شده بین ایران و آذربایجان با 
کاهش جزئی مواجه شده است. نگاهی به تجارت دو کشور نشان می دهد ایران در 
سال گذشته با صادرات حدود ۶۵۴ میلیون دلار محصولات مختلف به جمهوری 
آذربایجان، این شریک تجاری را با یک پله صعود به رتبه یازدهم ارتقاء داده است. 
البته واردات ایران از همین کشور در سال گذشته نسبت به سال ۱۴۰۰ با کاهش 
۲۰ درصدی مواجه شده و آذربایجان نسبت به سال ۱۴۰۰ هفت رتبه سقوط در 
تجارت با ایران را تجربه کرده اســت. ایران در سال ۱۴۰۰ حدود ۴۲ میلیون دلار 
کالای مختلف از جمهوری آذربایجان وارد کرده بود و این کشــور ۴۲امین کشور 
فروشنده به ایران لقب گرفته بود اما در سال جاری با واردات بیش از ۳۳.۹ میلیون 
دلار به رتبه ۴۹ام در بین شــرکای تجاری ایران رسید. نگاهی به آمارهای واردات 
جمهوری آذربایجان به ایران در ســال گذشته، نشان از ۱۷ درصدی از نظر وزنی 
و کاهــش ۲۰ درصــدی از نظر ارزش دلاری دارد اما رشــد ۳۱۴ درصدی را نیز 
از حیث ارزش ریالی را نیز نســبت به ســال ۱۴۰۰ داشته که ناشی از حذف ارز 
ترجیحی است. سال گذشته چه کالاهای ایرانی مسافر جمهوری آذربایجان شدند؟ 
بررسی جزییات صادرات ایران به جمهوری آذربایجان نشان می دهد که »لوله ها یا 
پروفیل های توخالی بدون درز از فولاد ممزوج، بامقطع غیرمذکور« در رتبه نخست 
کالاهای صادر شــده بــه جمهوری آذربایجان قرار گرفته و ســهم بیش از ۹.۵۲ 
درصدی را در این فهرست بلند بالا دارد. پس از آن »آلومینیوم بصورت کارنشده، 
غیرممزوج« دومین محصول صادراتی به جمهوری آذربایجان است که تاجران این 
کشــور برای خرید آن بیش از ۲۸ میلیون دلار هزینه کرده اند. البته »کره بسته 
بندی شــده به صورت بســته های بیش از ۵۰۰ گرم« نیز در رتبه ســوم در این 
جدول جزو عمده کالاهای صادراتی به جمهوری آذربایجان هستند. جزییات ۱۰ 
کالای نخست صادراتی ایران به جمهوری آذربایجان در سال گذشته را در جدول 
زیر می توانید مشــاهده کنید. تاجران ایرانی و آذری چه کالاهایی از هم خریدند؟ 
تاجران ایرانی چه کالاهایی از همســایه شمالی خریدند واردات ایران از جمهوری 
آذربایجان با کاهش نســبی در قیاس با ســال ۱۴۰۰ مواجه شده است. »ماشین 
های فرزکردن از نوع زا نوئی  برای فلزات« نخستین کالای وارداتی است که برای 
ایران بیش از ۶.۴ میلیون دلار خرج برداشــته و  ۱۸.۸۶ درصد واردات جمهوری 
آذربایجان به کشورمان را شامل می شود. بعد از آن »جعبه دنده خودکار« است که 
با ارزشــی بالغ بر ۳.۹ میلیون دلار و سهم ۱۱.۷۰ درصدی دومین رتبه را به خود 
اختصاص می دهد. »مولد گازی تولید همزمان برق و گرما دارای موتور پیستونی 
جرقه ای - احتراقی«، »ماشین های تراش برای برداشتن فلز غیر مذکور در جای 
دیگر«، »واحدهای هواســاز مربوط به کمپرسورهای پیچی« و غیره دیگر کالای 
خریداری شده تجار ایرانی از همتایان آذری در سال گذشته است که در رتبه های 
بعدی قرار گرفته اســت. جزییات ۱۰ کالای نخســت وارداتی ایران از جمهوری 

آذربایجان در سال گذشته را در جدول زیر می توانید مشاهده کنید.

صدور بیمه نامه شخص ثالث 
مشروط شد

قائم مقام بیمه مرکزی جزئیات جدید 
صدور بیمه نامه شــخص ثالث را اعلام 
کرد.مجید مشــعلچی در گفت وگو با 
ایسنا، با اشــاره به قانون بودجه سال 
۱۴۰۲، اظهــار کرد: بر اســاس قانون 
بودجــه ۱۴۰۲ بیمــه مرکزی مکلف 
بیمه نامه های  صــدور  هنگام  اســت 

شــخص ثالث تصفیه حســاب آزادراهی را از فرد اخذ کند. البته بیمه مرکزی با 
این موضوع مخالف بود زیرا بر این باور اســت که چنین شرطی صدور بیمه نامه را 
سخت می کند؛ اعتراض خود را هم به وزارت اقتصاد اعلام کردیم. وی ادامه داد: به 
نظر می رسد این فرایند پیشنهاد سازمان راهداری بوده است. در هر حال به قانون 
تبدیل شده است. سازمان بازرسی کل کشور و دیوان محاسبات نیز به ماجرا ورود 
کردند و از بیمه مرکزی خواســتند ترک فعل نکند. در این راستا زیرساخت های 
لازم از ســوی بیمه آماده شده است تا کار به سهولت انجام شود. قائم مقام بیمه 
مرکزی با بیان اینکه شرط جدید صدور بیمه نامه شخص ثالث از ۱۷ تیرماه برای 
صدور کد یکتا اجرا می شــود، گفت: این موضوع به شــرکت های بیمه ابلاغ شده 
است؛ بنابراین از  این تاریخ صدور کد یکتای بیمه نامه شخص ثالث منوط به مفاصا 
حســاب عوارض آزادراهی و بزرگراهی بوده و در صورت بدهی بیمه گذار، سامانه 

سنهاب کد یکتا صادر نخواهد کرد.

تغییر موازنه در بازار مسکن به نفع خریداران
روند کاهشــی قیمت ها در بازار مســکن شهر تهران 
باعث شــده تا فضای چانه زنی به نفع خریداران تغییر 
کند. به گزارش ایســنا، در روزهــای اخیر متقاضیان 
خریــد آپارتمان در تهران اغلب بــه دنبال فایل هایی 
با پایین ترین قیمت نســبت به موارد مشــابه هستند. 
گروهی از مشــتریان بالقــوه بازار نیــز واحدهایی با 
بیشترین تخفیف را هدف خرید قرار  داده اند. در واقع 
غلبه انتظارات کاهشــی بر انتظارات افزایشی، موازنه 
بازار را به نفع طرف تقاضا تغییر داده است. بررسی های 
میدانی از دفاتر املاک ســطح شهر تهران گویای آن 
اســت که اگرچه حدود یک ماه و نیــم  از آغاز روند 
ریزش قیمت های پیشنهادی آپارتمان می گذرد، هنوز 
بازار از فاز سردرگمی رها نشده است. بازار مسکن یک 
فصل زمان می خواهد مقایسه قیمت های فعلی در بازار 
مسکن نسبت به ماه گذشته در مناطق شمالی تهران 
از افــت تا بیــش از ۳۰ درصــدی قیمت های اعلامی 
حکایــت دارد. در مناطق میانی و جنوبی پایتخت نیز 
که تقاضای مصرفــی حضور پررنگ تری دارد قیمت ها 

بین ۲۰ تا ۳۰ درصد دچار افت شــده اســت. بررسی 
نرخ هــا در مناطق ۴ و ۵ به عنوان محدوده ســکونتی 
اقشــار میانی و مناطق پرفروش بازار مســکن نشان 
می دهد که ســطح قیمــت واحدهــای کلیدنخورده 
در موارد بســیاری به کمتــر از ۹۰ میلیون تومان در 
هر متر  مربع رســیده و این در حالی اســت که تا دو 
ماه قبل نرخ های پیشــنهادی در محله های برخوردار 
منطقه ۴ تا ســطح ۱۳۰ میلیون و در منطقه ۵ بعضا 
تا بیش از ۱۵۰ میلیون تومان رسیده بود. واسطه های 
ملکی در عین حال که از رکود سنگین معاملات خبر 
می دهند زمان کنونی را برای ورود خریداران مصرفی 
مناســب می دانند. البته متقاضیان خانه اولی از توان 
خرید بالایی برخوردار نیســتند و معدود معاملات از 
نوع تبدیل انجام می شــود. از طــرف دیگر کماکان و 
به رسم معمول ســال های اخیر با حجم قابل توجهی 
از عرضه واحدهــای بزرگ متراژ، بخصوص در مناطق  
شــمالی تهران مواجهیم که ماه هاست بدون مشتری 

مانده است.

با عضویت دائمی ایران در سازمان همکاری شانگهای فصل جدیدی از تحولات جهانی و تضعیف قدرت غرب به نفع شرق آغاز خواهد شد. 
به گزارش خبرنگار ایبِنا، در پایان بیســت و یکمین اجلاس ســران سازمان همکاری شانگهای )SCO( که در روز جمعه ۲۶ شهریور سال 
۱۴۰۰ با حضور آیت الله رئیسی؛ رئیس جهور کشورمان برگزار شد، سران ۸ عضو اصلی این سازمان با تغییر عضویت ایران از عضو ناظر به 
عضو کامل این سازمان موافقت کردند. با اعلام این خبر روند فنی تبدیل شدن ایران به یکی از اعضای اصلی سازمان آغاز شد و از این پس 
ایران می تواند به عنوان عضو اصلی این سازمان مهم منطقه با کشور های عضو، همکاری و تعامل داشته باشد. حال پس از گذشت کمتر از 
دو سال از انتشار این خبر، ایران قرار است امروز چهارم ژانویه )سه شنبه ۱۳ تیر ماه ۱۴۰۲( به عنوان عضو اصلی در کنار ۸ عضو دیگر این سازمان قرار بگیرد و سید ابراهیم رئیسی 
به عنوان یکی از اعضای اصلی در نشست مجازی سران کشورها به میزبانی هند سخنرانی کند. پیوستن ایران به سازمان همکاری شانگهای حاوی پیام های مهمی از تغییر موازنه 
ژئوپولیتیکی جهان و ارتقای دیپلماسی کشور است. این سازمان برای ایران مزایای اقتصادی و سیاسی بیشماری دارد. یکی از اقدامات مهمی که پیش از عضویت کامل ایران در 
سازمان همکاری شانگهای انجام شد، از سرگیری مجدد روابط میان ایران و عربستان بود. این مسئله مهمترین گره ارتباط ایران با برخی از کشور های حاشیه خلیج فارس نیز بود 
که با برطرف شدن آن می توان افق دید روشنی در افزایش مراودات ایران و این کشور ها در نظر گرفت. تجربه میانجیگری چین در بهبود روابط میان ایران و عربستان نشان دهنده 
زوایای پنهان مزیت های همکاری چندجانبه میان کشور ها است. استفاده از ظرفیت های همکاری چندجانبه در این سازمان می تواند نتایج دیپلماسی میان کشور ها را تغییر داده 
و به نتیجه رسیدن آن را تسهیل کند. در واقع می توان گفت که یکی از عللی که عربستان را به بهبود روابط با ایران ترغیب کرد، میانجیگری چین و تلاش عربستان برای روابط 

مناسب با کشور هایی بود که عضو اصلی این سازمان هستند تا بستر عضویت خود در سازمان همکاری شانگهای را فراهم کند.

رئیس ســازمان برنامه و بودجه از برنامه های حمایتی برای پنج دهک اول 
جامعه خبر داد. به گزارش ایســنا، داود منظور در برنامه پاسخگویی بر خط 
و ارزیابی عملکرد سازمان برنامه و بودجه کشور اظهار کرد: سازمان برنامه و 
بودجه در واقع باید در زمینه افزایش نرخ رشــد اقتصادی کشور کمک کند 
و در این راســتا باید موانع دستگاه های اجرایی برطرف شود. وی با اشاره به 
اینکه حل مشکلات دستگاه های اجرایی از وظایف سازمان برنامه و بودجه، 
افــزود: باید بیش از پیش مردم به ویژه گروه های نیازمند و کم درآمد را به 
آینــده امیدوار کنیم و در همین زمینه برنامه های حمایتی برای پنج دهک 

اول داریم.

رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کردایران؛ عضو اصلی پیمان شانگهای

برنامه های حمایتی برای پنج دهک 
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گزیده خبر

تا ۵ سال آینده ۲۰ میلیارد دلار در 
پروژه های نفتی سرمایه گذاری می کنیم

اجرایی فرمان  سرپرســت ســتاد 
امــام خاطرنشــان کرد: توســعه 
پتروپالایشــگاه جاســک را با ۱۱ 
میلیارد دلار ســرمایه گــذاری در 
دســتور کار داریــم کــه در بین 
پتروپالایشــگاه ها جلوتــر از بقیه 
حرکت می کنیم. به گزارش خبرنگار 

اقتصادی ایلنا، عارف نوروزی در مراســم امضــای موافقتنامه آغاز عملیات 
اجرایی طرح افزایش اســتحصال اتان پالایشــگاه های پارس جنوبی اظهار 
داشت: ما در گذشته همواره با پیمانکاران خارجی که کار را معطل گذاشته 
و یا نیمه کاره رها می کردند مشــکل داشتیم، اما با همتی که ستاد داشت 
دســتاوردهای خوبی در فعالیت ۱۲ ساله هلدینگ ستاد حاصل شد اولین 
شرکتی بودیم که در توسعه یاران شمالی قرارداد آی پی سی را منعقد کردیم 
و ســریعتر از زمانی که پیش بینی می شد کار با قیمت کمتر از شرکت های 
مشــابه خارجی اجرا شد. وی ادامه داد: شرکت های خارجی توسعه یاران را 
۳۳ هــزار دلار پیــش بینی کرده بودند اما ما با ۱۹ هــزار دلار کار را جمع 
کردیم. رییس ســتاد اجرایی فرمان امام گفت: پیمانکاران متعدد داخلی را 
بکار گرفتیم و در حفاری چاه و توســعه میادین و عرصه های مختلف کار را 
انجام دادیم. وی خاطرنشــان کرد: اکنون علاوه بر فعالیت بالادست حدود 
۱۱ میلیون تن اجرای طرح پتروشــیمی را در آینده در دســتور کار داریم 
که ۴ میلیون تن اجرا شده و بقیه نیز ظرف چند سال آینده اجرایی خواهد 
شــد. چگنی ادامه داد: در طرح PDH عســلویه و پروژه های امروز )افزایش 
استحصال اتان از پالایشگاه های پارس جنوبی( ۲ میلیارد دلار سرمایه گذاری 
را به خود اختصاص خواهد داد. نوروزی با بیان اینکه حجم ســرمایه گذاری 
ســتاد تا ۵ سال آینده به ۲۰ میلیارد دلار خواهد رسید، افزود: این میزان از 
ســرمایه گذاری توسط ما و شرکا انجام خواهد شد. وی با بیان اینکه ما در 
ستاد به عنوان خط شکن عمل می کنیم، افزود: در فعالیت های توسعه ای 
کشــور بنا داریم مجری اقتصاد مقاومتی باشیم. وی اظهار داشت: با اجرای 
طــرح اتان گیری این ظرفیت را داریم که ســالی یک میلیارد دلار صادرات 
داشته باشیم. سرپرست ســتاد اجرایی فرمان امام خاطرنشان کرد: توسعه 
پتروپالایشگاه جاســک را با ۱۱ میلیارد دلار سرمایه گذاری در دستور کار 
داریم که در بین پتروپالایشگاهها جلوتر از بقیه حرکت می کنیم. وی گفت: 
در قالب اقتصاد مقاومتی ۳ برنامه را در حوزه توسعه تولید، اشتغال آفرینی 
و اشتغال زایی که یکی از ماموریت های مهم دولت است با کمک شرکا دنبال 

می کنیم که در همین راستا سال گذشته ۴۰۰ هزار شغل ایجاد کردیم.

سودآوری ۳۰۰ میلیون دلاری با 
استحصال اتان از پارس جنوبی

وزیر نفت گفت: اســتحصال اتان از ۱۸ فاز پالایشــگاه سالانه ۲۵۰ تا ۳۰۰ 
میلیون دلار برای کشور سودآوری دارد. به گزارش خبرنگار اقتصادی ایلنا، 
جواد اوجی در مراســم امضای تفاهم نامه طرح افزایش استحصال گاز اتان 
۹ پالایشــگاه مجتمع گازی پارس جنوبی با بیان اینکه روزانه بیش از ۷۰۰ 
میلیون متر مکعب از فازهای پارس جنوبی برداشــت می کنیم که این رقم 
با راه اندازی فاز ۱۱ طی روزهای آینده بیشــتر خواهد شد، اظهار داشت: در 
پارس جنوبی ۲۹ فاز دریایی و ۱۳ پالایشــگاه در خشکی داریم.  وی گفت: 
روزانه بیش از ۷۰۰ میلیون مترمکعب گاز از میدان پارس جنوبی برداشــت 
می کنیم که در حال حاضر  ۶۶ درصد اتان تولیدی در پالایشگاه های پارس 
جنوبی استحصال و بقیه به خط لوله سراسری تزریق و سوخت می شود. وزیر 
نفت با اشاره با توافقنامه امروز با ستاد اجرایی فرمان امام ابراز امیدواری کرد 
که اتفاقات خوبی رقم بخورد، گفت: با اســتحصال اتان از ۹ پالایشگاه و ۱۸ 
فاز یک میلیون و ۱۰۰ هزار تن خوراک به صنایع پایین دست و  پتروشیمی 
می رود. وی بیان داشــت: اولین پروژه اســتحصال اتان کشور در پالایشگاه 
گاز پارسیان از سوی ستاد اجرایی فرمان امام به بهره برداری رسیده است و 
شرکت های زیرمجموعه این نهاد تجربه خوبی در این زمینه دارند و همواره 
صف شکن هستند. اوجی گفت: این پروژه قرار است استحصال اتان از ۱۸ فاز 
پالایشــگاه را انجام دهد و سالانه ۲۵۰ تا ۳۰۰ میلیون دلار سودآوری برای 
کشور دارد. وی یادآور شد: عملیات اجرایی این پروژه تا دو ماه آینده آن آغاز 
می شود. وی ادامه داد: استحصال اتان در پالایشگاه های پارس جنوبی، برای 
کشور ارزش افزوده و اشتغال زیادی به همراه دارد. اوجی گفت: سود حاصل 
از اجرای همه پروژه ها در این ســتاد یا دوباره در زنجیره ارزش همان پروژه 
ســرمایه گذاری می شــود یا در بخش اجرای پروژه های عام المنفعه و مردم 
همچون راه اندازی کارخانه های تولید داروهای خاص سرمایه گذاری می شود.

نیاز ۲۰ میلیارد دلاری سرمایه 
گذاری در صنعت گاز

مدیر برنامه ریزی تلفیقی شرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه شرکت 
ملی گاز نیاز به ۲۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری دارد، گفت: طی یک 
و دو سال آینده پکیج گازرسانی بسته خواهد شد. به گزارش خبرنگار 
اقتصادی ایلنا، حســینعلی محمدحسینی در حاشیه مراسم امضای 
توافقنامه طرح افزایش اســتحصال گاز اتان ۹ پالایشگاه مجتمع گاز 
پارس جنوبی در جمع خبرنگاران اظهار داشت:  طرح افزایش ضریب 
بازیافت اتان در ۹ پالایشــگاه پارس جنوبی از جمله طرح های قابل 
سرمایه گذاری در صنعت گاز بوده است که مورد توجه ستاد اجرایی 
و نهادهای بالادستی قرار گرفت. وی افزود: با استفاده از روش تامین 
مالی که توسط ســتاد اجرایی اتفاق افتاد توانستیم این توافقنامه را 
امضاء کنیم. ضمن اینکه بسیاری از فرصت های دیگر در صنعت گاز 
وجود دارد که می تواند مورد توجه ســرمایه گذاران قرار بگیرد و در 
قالب روش های مختلف تامین مالی می توانیم پتانســیل های موجود 
را بالفعل کنیم. مدیر برنامه ریزی تلفیقی شرکت ملی گلز در پاسخ 
به ایلنا درباره پروژه گازرسانی به سیستان و  بلوچستان و استان های 
جنوبــی تصریح کرد: با توجه به اینکه در مصوبه شــورای اقتصاد به 
این موضوع توجه شــده و در قالب ماده ۱۲ تامین مالی اجرای این 
طرح در نظر گرفته شــده اســت برنامه هایی را برای تسریع اجرای 
این کار در نظر گرفته ایــم و می توانیم اعلام کنیم که از نظر تامین 
مالی و از جهات موانع اجرایی مشکلی مشاهده نمی شود. وی گفت: 
بر اســاس برآوردهای صورت گرفته طی یک و دو سال آینده پکیج 
گازرسانی بسته خواهد شد و با توجه به اینکه شبکه گازرسانی شهری 
و روســتایی اکنون به اشباع رســیده است و متوسط مصرف در این 
استان ها بسیار پایین بوده اجرای این طرح ها تاثیر چندانی در میزان 

ناترازی نخواهد داشت و موضوع اصلی صنایع و نیروگاه ها هستند.

گلایه متانولی ها از افزایش نرخ خوراک
رییــس کارگروه متانــول ایران گفت: میــزان مصرف گاز کل 
متانولی هــای در مدار تولید کشــور ۳.۵ درصد و حداکثر ۴ 
درصد اســت و ظرفیت عملیات تولید این بخش ۹ میلیون تن 
در ســال است، شرکتهای متانولی ۲.۵ تا میلیون دلار ارزآوری 
داشــته اند و این دور از عدالت اســت که افزایش نرخ خوراک 
به این بخش تحمیل شــود به گزارش خبرنگار اقتصادی ایلنا، 
متین دیداری در نشســت خبری در جمع خبرنگاران با اشاره 
به موضوع نرخ خوراک و ســوخت پتروشیمی ها اظهار داشت: 
نرخ خوراک پتروشیمی در ایران مناسب نیست ما تلاش کردیم 
فرمــول ان تغییر و از تک نرخی بودن خارج شــده و تابعی از 
نــرخ بین المللی باشــد. وی افزود: وزارت نفت مکلف اســت 
نرخ خوراک پتروشــیمی را به گونه ای تعیین کند که قابلیت 
رقابت پذیری داشــته و برای سرمایه گذاری انگیزه ایجاد کند. 
رییس کارگروه متانول ایران با تاکید بر اینکه وابسته بودن نرخ 
خوراک به بودجه اشتباه آشکار است، گفت: میزان مصرف گاز 
کل متانولی های در مدار تولید کشــور ۳.۵ درصد و حداکثر ۴ 
درصد اســت و ظرفیت عملیات تولید این بخش ۹ میلیون تن 
در ســال است، شرکتهای متانولی ۲.۵ تا میلیون دلار ارزآوری 
داشــته اند و این دور از عدالت است که افزایش نرخ خوراک به 
این بخش تحمیل شــود. وی با اشــاره به تاثیرگذاری افزایش 
نرخ خوراک بر بازار سرمایه خاطرنشان کرد: این اقدام موجبات 
ضــرر و زیان را فراهم می آورد. دیداری با بیان اینکه واحدهای 
متانولی ســال گذشــته به دلیل کمبود خوراک گازی ۸۰ روز 
توقف تولید داشــته اند، گفت: علاوه بــر توقف تولید بازارهای 
صادراتی ما نیر تا حدی از دست خواهد رفت و جبران آن برای 
متانولی ها سخت است. وی بیان داشت: ما در سال های گذشته 
جایزه صادراتی داشتیم اما اکنون عوارض صادرات نیز از ما می 
گیرند و تا عوارض داده نشــود اجازه خروج و بکارگیری کشتی 
داده نمی شود.  رئیس کارگروه متانول ایران از زیان ده شدن و 
عدم توجیه اقتصادی ادامه فعالیت تولیدکنندگان متانول با نرخ 

های جدید تعرفه گاز خوراک و سوخت واحدهای پتروشیمی 
خبر داد و گفت: ضروری اســت تــا در مصوبه اخیر تعرفه گاز 
پتروشیمی ها، بازنگری صورت گیرد. وی تاکید کرد: با مصوبه 
جدید هیئت دولت مبنی بــر نرخ گذاری جدید گاز خوراک و 
سوخت واحدهای پتروشــیمی، تمامی تولیدکنندگان متانول 
در زیان مطلبق هســتند و ما منتظریم تا دولت در این مصوبه 
بازنگری کند. دیداری با بیان اینکه تولیدکنندگان متانول بنگاه 
های اقتصادی هســتند که با هدف ایجــاد ارزش افزوده برای 
کشور احداث شده اند و موتور محرک اقتصاد کشور در صنعت 
پتروشیمی هستند، افزود: متانولیها علاوه بر ارزآوری، بسیاری 
از تولیدات پایین دســتی نیز به تولید متانول وابســته است. 
وی گفت: متانول یک محصول با ارزش افزوده و اســتراتژیک 
اســت،  در شرایطی که بازگشت ارز به کشور سخت است، ۲۵ 

درصد  ارزآوری صنعت پتروشیمی که بالغ بر ۲.۵ تا ۳ میلیارد 
دلار در ســال می شود، توســط واحدهای متانولی تأمین می 
شــود و اگر به خاطر تصمیم اشــتباه در نرخ گذاری دستوری 
تثبیتی واحدهای متانولی تعطیل شوند، روند ارزآوری صنعت 
پتروشیمی که ارزآورترین صنعت کشور است، دچار اختلال می 
شود. وی ادامه داد: با نرخ های جدید گاز و خوراک، واحدهای 
متانولی سه ماهه نخست امسال زیان ده می شوند و نمی توان 
ادامه فعالیت داد، بنابراین انتظار منطقی از مجلس و دولت این 
اســت که نســبت به این مصوبه ای که کارشناسی نشده و یا 
توسط افراد آگاه، مورد کارشناسی قرار نگرفته، بازنگری کنند.

رئیس کارگروه متانول ایران تصریح کرد: بسیاری از واحدهای 
تولیدکننــده متانول، وابســته به صندوق های بازنشســتگی 
در گروه های مختلف هســتند، یعنی تأمین بخشی از حقوق 

بازنشستگان به سودآوری واحدهای متانولی وابستگی دارد، اگر 
این واحدهای زیان ده شوند و یا مجبور به توقف فعالیت شوند، 
در زمینه تأمین حقوق بازنشستگان نیز باید نهادهای ذیربط فکر 
دیگری بکنند و فشــار مضاعفی به بودجه عمومی خواهد بود. 
وی افزود: نرخ گذاری دستوری و تثبیتی طبق تمام تجربیات 
گذشته، منجر به شکست می شود و این نرخ گذاری دستوری 
باید با نرخ  گذاری فرمولی جایگزین شود. وی درباره ارجحیت 
صادرات گاز یا متانول گفت: صادرات گاز کشور فقط به عراق  و 
ترکیه محدود است و در مورد عراق که با بازگشت پول صادراتی 
مشکل داریم و در مورد ترکیه نیز اخیرا این کشور اعلام کرده با 
کشف ذخایر گازی، حاضر به مذاکره با ایران برای عقد قرارداد 
۲۰ ســاله با نرخ ۹ تا ۱۱  سنت است؛ اما ارز ناشی از صادرات 
متانول، نهایتا ۳۵ تا ۴۵ روزه به کشــور بازمی گردد؛ کمااینکه 
صادرات گاز، تمام خام فروشی است اما صادرات متانول، ایجاد 
ارزش افزوده از همان گاز خام اســت و باید در توسعه صنعتی، 
مباحث توســعه ای و نیاز آینده را هم در نظر گرفت در ادامه 
این نشست، مدیران عامل شرکت های پتروشیمی نیز با انتقاد 
از نحوه قیمت گذاری نرخ گاز، به تبعات آن برای تولیدکنندگان 
متانول پرداختند و در خصوص احتمال توقف تولید واحدهای 
تولید متانول، ضربه به تولید، ارزآوری و اشــتغال سخن گفتند 
و خواســتار تعیین نرخ بر اســاس فرمول شدند. مدیران عامل 
پتروشــیمیهای متانولی نوع قیمت گذاری فعلی را نوعی مرگ 
تدریجی برای مجموعه های پتروشــیمی دانستند که به دلیل 
تحریم ها نمی توانند به ظرفیت های لازم برسند   برخی از آن ها 
باید اقساط فایننس خود را هم پرداخت کنند. به گفته آنها ما 
درگیر اشــتباهات تکراری در تصمیم گیری ها هستیم که در 
ابتدای هر دولت پیش می آید. این تولیدکنندگان متانول تاکید 
کردند: ما هیچ رانت و سوبسیدی نمی خواهیم فقط تقاضا داریم 
نرخ خوراک به نرخ جهانی باشــد تــا بتوانیم با تولیدکنندگان 

جهان رقابت کنیم.

مدیر عامل آبفای استان تهران گفت: هزاران چاه در استان تهران وجود دارد که تعدادی از آنها کیفیت شرب دارند و ما آنها را 
وارد مدار بهره برداری می کنیم. محسن اردکانی در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره کیفیت آب در تهران با توجه 
به استفاده بیشتر از آب چاه ها در فصل تابستان اظهار داشت: امسال میزان بارندگی در تهران ۵ درصد نسبت به پارسال کاهش 
یافته و در حال حاضر حجم ذخایر آب ســدها نســبت به پارسال ۴۰ درصد کاهش یافته است و در کل در فصل تابستان ۶۰ 
درصد از آب مورد نیاز از منابع زیرزمینی و ۴۰ درصد از آب سطحی است. وی افزود: هزاران چاه در استان تهران وجود دارد که تعدادی از آنها کیفیت شرب دارند 
و ما آنها را وارد مدار بهره برداری می کنیم. مدیر عامل شرکت آب و  فاضلاب استان تهران با تاکید بر اینکه کیفیت آب در تهران کاملا استاندارد است، گفت: ۳۵ 
آزمایشگاه در سطح تهران وجود دارد که آب را مورد آزمایش قرار می دهند، بنابراین آب توزیعی با استاندارد ملی و بالاترین کیفیت جهانی وارد شبکه می شود. 
وی در ادامه درباره راه اندازی بازار آب در استان تهران بیان داشت: آب شرب در تهران با تعرفه هایی که مصوب است؛ توزیع می شود و فعلا برنامه ای برای بازار  

آب در حوزه آب   فاضلاب تهران نداریم اما پساب تا چند ماه آینده وارد بورس انرژی می شود.

ســعد البراک، وزیر نفت کویت، بر مخالفت کامل کشور خود با ادعاها و اقدامات ایران در میدان گازی آرش 
تاکید کرد. به گزارش ایلنا از خبرگزاری رسمی کویت، سعد البراک، وزیر نفت کویت، بر مخالفت کامل کشور 
خود با ادعاها و اقدامات ایران در میدان گازی آرش تاکید کرد. وی تاکید کرد که میدان الدره، ثروت طبیعی 
کویت و عربستان است و هیچ طرف دیگری تا زمانی که ترسیم مرزهای دریایی تعیین تکلیف نشده، در آن 
حقوقی ندارد. وزیر نفت کویت افزود که از ادعاها و قصد ایران درخصوص میدان الدره که با ساده ترین قواعد 
روابط بین المللی در تعارض است، غافلگیر شدیم. البراک تاکید کرد که کویت و عربستان کاملا بر سر اینکه 
یک طرف مذاکره باشند توافق دارند. پیش از این نیز یک مقام مسئول در وزارت خارجه این کشور اعلام کرد: 
منطقه دریایی که میدان گازی الدره/ آرش در آن قرار دارد، در محدوده دریایی کشور کویت است و »منابع 

طبیعی آن بین کویت و عربستان مشترک است و دارای حقوق انحصاری در آن هستند«.

وزیر نفت کویت مدعی شد:کاهش ۴۰ درصدی ذخایر سدهای تهران 

ایران حقی در میدان »آرش« ندارد!!
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گزیده خبر

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی خوزستان عنوان کرد

تلاش برای بازگشت واحد آسیب دیده 
شهرک شوش به چرخه تولید

ایسنا/خوزستان مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی خوزستان با اشاره به 
آتش سوزی چند روز گذشته در یکی از واحدهای تولیدی شهرک صنعتی شوش 
گفت: از تمام ظرفیت های قانونی اســتفاده خواهد شد تا شرکت رانا پلاستیک 
شوش مجددا سر پا شود و بتواند تولید داشته باشد. علی مهدی پور در گفت و 
گو با ایسنا، با اشاره به آتش سوزی چند روز گذشته در یکی از واحدهای صنعتی 
شهرک صنعتی شــوش اظهار کرد: ۹ تیرماه در حریقی که در یکی از انبارهای 
شرکت رانا پلاستیک در شهرک صنعتی شوش رخ داد و باعث آتش سوزی شد 
خسارات سنگینی به این واحد تولیدی وارد شد. وی افزود: واقعا جای تاسف است 
که یکی از شرکت های فعال تولیدی استان به دلیل حریق از بین برود و در این 
زمینه باید تلاش شود تا بتوان زمینه را برای فعالیت مجدد این شرکت توانمند 
فراهم کرد. مدیرعامل شــرکت شهرک های صنعتی خوزســتان گفت: از تمام 
ظرفیت های قانونی اســتفاده خواهد شد تا شرکت رانا پلاستیک شوش مجددا 
سر پا شود و بتواند تولید داشــته باشد. مهدی پور ادامه داد: اگرچه این حادثه 
بسیار ناخوشایند بوده است اما همه اعتقاد دارند دست اندرکاران این شرکت که 
با تلاش خود موفق شدند کارگاهی پر رونق داشته باشند، مجددا نیز می توانند در 
بهترین شکل ممکن این واحد تولیدی را سر پا کنند و به چرخه تولید بازگردانند.

وی با بیان اینکه آتش ســوزی درس بزرگی به تولیدکننــدگان داد که باید با 
هوشیاری تلاش کنند چنین حوادثی رخ ندهد و به مسائل ایمنی توجه داشته 
باشــند، افزود: اگرچه این حادثه در روز تعطیــل رخ داد اما همه با تمام وجود 
پــای کار بودند تا ضمن کنتــرل و اطفاء حریق، اجازه ندهنــد آتش به دیگر 
واحدهای صنعتی سرایت کند. مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی خوزستان 
خاطرنشان کرد: امیدواریم مدیریت و مجموعه شرکت رانا پلاستیک در راستای 
احیــای این واحد صنعتی تلاش کنند و ما نیز حامی و همراه این واحد تولیدی 
برای بازگشــت به تولید خواهیم بود. در این زمینه شرکت شهرک های صنعتی 
استان از تمام ظرفیت های قانونی خود در راستای صدور مجوزها و همچنین اخذ 
تســهیلات لازم استفاده خواهد کرد تا این واحد تولیدی مجددا به چرخه تولید 
باز گردد. به گزارش ایسنا، حوالی ساعت ۱۴ )جمعه، ۹ تیر( آتش سوزی در یکی 
از انبارهای مواد اولیه شرکت تولید پلاستیک در شهرک صنعتی شوش رخ داد 
و شامگاه جمعه پس از حدود ۹ ساعت این حریق مهار شد؛ این حادثه خسارت 

جانی در پی نداشت.
اداره کل استاندارد تهران هشدار داد:

کپسول  گاز یکبار مصرف 
غیراستاندارد نخرید!

اداره کل اســتاندارد استان تهران در 
اطلاعیــه ای بــا تاکید بــر اینکه که 
اســتاندارد کپســول های گاز یکبار 
مصرف اجباری اســت و هشدار داده 
که بــا توجه به خطرات جانی و مالی 
ناشــی از اســتفاده از کپســول های 
غیراســتاندارد، از خریــد و مصرف 
کپسول های فاقد پروانه کاربرد علامت 

اســتاندارد خودداری کنند. به گزارش ایسنا، طبق اعلام اداره کل استاندارد استان 
تهران، فرآورده "کپســول های گاز یکبار مصــرف از نوع فلزی، برای گازهای مایع، 
شیردار یا بدون شیر، جهت استفاده برای وسایل قابل حمل" که با عناوین کپسول 
گاز بوتان و کپســول گاز LPG تولید و عرضه می شود، مشمول استاندارد اجباری و 
تولید و تمرکز و فروش آن )مطابق ماده ۱۵ قانون تقویت و توسعه نظام استاندارد( 
بدون علامت استاندارد یا تایید سازمان ملی استاندارد ایران ممنوع است؛ بنابراین 
کالای فاقد علامت اســتاندارد توقیف و با متخلفین مطابق قانون برخورد می شود. 
بر اســاس این گزارش، تولیدکنندگان موظف اند، کد ۱۰ رقمی استاندارد را ذیل 
نشان اســتاندارد درج کنند. همچنین به شهروندان اکیدا توصیه شده که با توجه 
به خطرات جانی و مالی ناشــی از استفاده از کپســول های غیراستاندارد، از خرید 
و مصرف کپســول های فاقد پروانه کاربرد علامت استاندارد خودداری کنند. طبق 
اعلام اداره کل استاندارد تهران، در استان تهران دو واحد تولیدی کپسول های گاز 
یکبار مصرف، از این اداره کل پروانه کاربرد علامت استاندارد اخد کرده اند. از کالای 
غیراستاندارد به کجا شکایت کنیم؟ به گزارش ایسنا، از جمله تخلفاتی که در این 
حوزه دیده می شــود و مسئولان مختلف به آن اشاره کرده اند تقلب در تولید لوازم 
خانگی، تولید در کارگاه های زیرزمینی، قاچاق، جعل علامت استاندارد و غیره است. 
طبق اعلام ســازمان ملی استاندارد، شهروندان در هنگام خرید می توانند با ارسال 
کد ۱۰ رقمی درج شــده زیر نشان استاندارد به ســامانه پیامکی  ۱۰۰۰۱۵۱۷ از 
صحت علامت استاندارد و کیفیت محصول خریداری شده مطمئن شوند. همچنین 
در صورت غیراستاندارد بودن کالای خریداری شده نیز امکان شکایت وجود دارد. 
در صورتی که کالای مشــمول استاندارد اجباری با نشان استاندارد مشکلی داشته 
باشد، خریدار می تواند از طریق سایت سازمان ملی استاندارد یا اداره کل استاندارد 

یا تماس با شماره ۱۵۱۷ شکایت خود را مطرح کند.

عدم نیاز به ارائه وکالت نامه 
به نام خودروسازان

طبق اعلام مدیر اجرایی ســتاد نوســازی ناوگان و اســقاط خودروهای 
فرســوده، آن دسته از برندگان طرح های جایگزینی خودروهای فرسوده 
که برای تحویل خودرو فرسوده خود به مراکز اسقاط مراجعه می کنند، 
نیازی به ارائه وکالت نامه به نام خودروســازان ندارند.به گزارش ایسنا و 
به نقل از ســازمان گشترس و نوســازی صنایع )ایدرو(، محمد حیدری 
پاشاکی با بیان این موضوع، اظهار کرد: متاسفانه برخی مراکز اسقاط از 
برندگان طرح های جایگزینی خودروهای فرسوده درخواست تعهدنامه یا 
دریافت وکالت به نام خودروسازان می کنند که تاکید می شود هیچ نیازی 
به دریافت این مدارک نیست.مدیر اجرایی ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط 
خودروهای فرسوده درباره مراحل مراجعه برندگان طرح های جایگزینی 
خودروهای فرســوده گفت: برندگان این طرح ها باید به ســتاد نوسازی 
ناوگان و اســقاط خودروهای فرسوده به نشــانی nnhk.ir مراجعه و پس 
از ثبت نام در سایت مذکور و انتخاب مرکز اسقاط مورد نظرشان باید به 
همراه خودرو و مدارک مربوطه به مرکز اسقاط انتخاب شده برای تحویل 
و اسقاط خودرو خود مراجعه کنند. وی خاطرنشان کرد: اسقاط خودرو 
فرســوده باید به نام مالک خودرو فرسوده صرفا انجام شده و تنها به نام 

وی در سامانه ستاد ثبت شود.

معرفی رکوردداران فروش 
خودروهای پاک

شرکت خودروسازی تســلا و بی وای دی در سه ماهه دوم رکورد فروش 
خود را به ثبت رساندند و برتری خود را به عنوان پرفروش ترین سازندگان 
خودروهــای برقی در جهان افزایش دادند. به گزارش ایســنا، تســلا به 
رهبری ایلان ماســک، ۴۶۶ هزار و ۱۴۰ خودرو در سراسر جهان تحویل 
داد که از برآوردهای وال استریت پیشی گرفت و بی وای دی پرفروش ترین 
برند خودروی چین، با فروش ۷۰۰ هــزار و ۲۴۴ خودروی تمام برقی و 
پلاگین هیبریدی، بهترین سه ماهه خود را به ثبت رساند. تسلا علاوه بر 
کاهش قیمت ها در ســری محصولات در سال جاری، مزایایی مانند سه 
ماه شارژ ســریع رایگان در ایالات متحده را برای تشویق خریداران ارائه 
کرده است. برخی از تحلیلگران پیش بینی کرده اند که کاهش قیمت ها 
تا سال آینده ادامه خواهد داشت. تسلا با اختلاف زیادی برترین سازنده 
خودروهای برقی در ایالات متحده اســت اما با رقابت سختی در سراسر 
جهان از ســوی شــرکت هایی با خط تولید جدیدتر مواجه اســت. این 
شــرکت در چین و بازار شماره ۲ آن، از بی وای دی عقب افتاده است اما 
با توجه به فروش خودروهای صرفا الکتریکی، برتری خود را نســبت به 
بی وای دی افزایش داده است.  تسلا هفته گذشته اعلام کرد که به دنبال 
تصمیم برای اعطای یارانه نقدی به برخی از خریداران ســدان مدل ۳، 
قیمــت مدل های خودروی پریمیوم خود در این کشــور را بیش از ۴.۵ 
درصد کاهش می دهد. بر اساس گزارش بلومبرگ، بی وای دی در فروش 
خودروهای تمام برقی در تســلا جایگاه خود را به دســت آورد و تقریباً 
دوبرابر تحویل از سال گذشته به ۳۵۲ هزار و ۱۶۳ دستگاه در سه ماهه 
دوم رسید. بهترین ســه ماهه قبلی بی وای دی سه ماه آخر سال ۲۰۲۲ 
بود. این شــرکت در ماه ژوئن رکورد ۲۵۱ هزار و ۶۸۵ دستگاه خودروی 

انرژی نو را به فروش رساند.

توسعه همکاری های ایران و ازبکستان در صنعت کشاورزی
همکاری هــای فنی کشــاورزی در طرح هــای آب و خاک برای 
مقابله با کم آبی بین ایران و ازبکســتان تقویت و توسعه می یابد. 
به گزارش خبرگزاری »ایلنا« به نقل از پایگاه اطلاع رسانی وزارت 
جهادکشــاورزی، بهادر عبدالله اف، سفیر جمهوری ازبکستان در 
ایران روز دوشــنبه با صفدر نیازی شــهرکی، معاون آب و خاک 
دیــدار و گفتگو کــرد. این ملاقــات با هدف تقویت و توســعه 
همکاری های دوجانبه و نیز پیگیری تفاهمات پانزدهمین اجلاس 
کمیســیون مشترک دو کشــور که در خرداد ماه سال جاری با 
حضور معاون آب و خاک در تاشــکند برگزار شــده بود، صورت 
گرفــت. در این دیدار بر اولویت ها و انتظارات طرف ازبکســتانی 
تاکید شده و سفیر جمهوری ازبکستان برای توسعه همکاری های 
متقابل اعلام آمادگی کرد.   همچنین در این نشست، توضیحات 
لازم در خصوص شــرح وظایف، وضعیت طرح های آب و خاک، 
ظرفیت ها و پیشنهادهای اجرایی و عملیاتی از طرف معاون آب و 

خاک ارائه شد. سفیر ازبکستان به سابقه و تجربه باارزش و طولانی 
مدت ایران در زمینه مقابله و سازگاری با شرایط کم آبی حاکم در 
منطقه و جهان اشــاره کرده و این موضوع را از دلایل علاقمندی 
و ترجیح کشور ازبکستان برای تعمیق همکاری های فنی با ایران 
در مقایســه با سایر کشورهای منطقه نامید. همچنین مقرر شد 
معاونت آب و خاک ظرفیت های مرتبط  در حوزه های مشــاوره، 
مطالعات، اجرا و تامین ملزومات پروژه های آب و خاک و همچنین 
نتایج ســایر توافقات و مباحث مطروحه را به صورت رســمی به 
طرف مقابل اعلام کرده و زمینه لازم را برای تشکیل کارگروه های 
تخصصی و بازدیدهای متقابل کارشناسی ایجاد کند. در این دیدار 
رایزن اقتصادی سفارت ازبکستان، نمایندگان وزارت امور خارجه، 
نمایندگان دفتر امور بین الملل و نماینده سازمان حراست وزارت 

جهاد کشاورزی و مسئول امور بین الملل معاونت حضور داشتند.

ایسنا/گیلان رئیس جهاد کشاورزی 
گیلان، با بیان اینکه سال گذشته از 
رتبه پنجم تولید مرغ در کشــور به 
رتبه سوم رسیدیم، گفت: روزانه ۵۳۰ 
تا ۵۵۰ تن مرغ گرم در گیلان تولید 
می شود. صالح محمدی در گفت وگو 
با ایســنا، یکی از فعالیت های مهم 
حوزه کشــاورزی و دامپــروری در 
استان گیلان را صنعت طیور دانست 
و اظهار کرد: با توجه به مزیت های 
گیلان، ســرمایه گذاری های خوبی 
صورت گرفته و سال گذشته از رتبه 
پنجم تولید مرغ در کشــور به رتبه 
ســوم رســیدیم. وی رویکرد جهاد 
کشــاورزی را حمایت از ســرمایه 
گــذاران در این صنعت دانســت و 
افزود: مرغ پروتئینی استراتژیک بوده 
و ســهم زیادی در سفره مردم ایران 
دارد لذا از این صنعت مهم و سرمایه 
گذاری های آن شامل پرورش مرغ 
تخم گذار، اجداد و مادر و کشتارگاه 

ها حمایت می کنیم.
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی 
گیلان با اشاره به سهم ۷۵ درصدی 

فعالیت های زنجیــره طیور، اضافه 
کرد: برنامه ریزی برای جوجه ریزی 
و کشــتار و توزیع در بازار به صورت 
منســجم انجام می شــود و جای 
از تولید  نگرانی نیســت. محمدی، 
روزانه ۵۳۰ تا ۵۵۰ تن مرغ گرم در 
گیلان خبر داد و گفت: حدود ۲۹۰ 
تن در داخل استان توزیع می شود 
و مابقی را به سایر استان ها از جمله 
تهران و البرز ارســال می کنیم. وی 
نرخ مصوب هر کیلوگرم مرغ گرم را 
۷۳ هزار تومان برای مصرف کننده 
دانست و خاطرنشان کرد: شهروندان 
در صورت مشاهده عدم رعایت نرخ 
مصوب، با شماره ۱۲۴ تماس بگیرند 
و قطعا به صورت هوشــمند بررسی 
می شــود. رئیس جهاد کشــاورزی 
گیلان با اشاره به مشاهده تخلفاتی 
در این حوزه به ویژه در ایام تعطیل، 
یادآور شــد: با همــکاری صمت و 
تعزیرات به شکایات مردم پاسخ می 
دهیم و در مقابل گرانفروشــی می 
ایستیم تا خللی در آرامش بازار مرغ 

ایجاد نشود.

رئیس جهاد کشاورزی گیلان عنوان کرد

رتبه سوم گیلان در 
تولید مرغ

تاتا موتورز هند برای سومین بار در سال ۲۰۲۳ قیمت خودروهای سواری را افزایش داد. به گزارش 
ایســنا، تاتا موتورز، خودروســاز هندی روز دوشــنبه )۳ جولای( اعلام کرد که قیمت خودروهای 
ســواری خود را از ۱۷ جولای به طور متوسط ۰.۶ درصد در مدل های مختلف آن افزایش می دهد. 
این شرکت گفت که افزایش قیمت به منظور جبران تأثیر باقیمانده هزینه های ورودی گذشته است. 
تاتا موتورز با اشــاره به افزایش هزینه های ورودی و تغییرات نظارتی به ترتیب افزایش قیمت ها را 
۱.۲ درصد در ژانویه و ۰.۶ درصد در آوریل اعلام کرده بود. مجموع هزینه های این شرکت برای سه 
ماهه منتهی به ۳۱ مارس، به دلیل افزایش هزینه مواد مصرفی، حدود ۳۰ درصد نســبت به سال 
قبل افزایش یافت. بر اساس گزارش رویترز، پس از آنکه دولت هند خودروسازان را موظف به نصب 
دستگاهی برای نظارت بر آلایندگی ها کرد، قیمت خودروها در بخش های مختلف در هند افزایش 

یافته که باعث افزایش هزینه شده است.

ایسنا/خوزستان مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خوزستان از معطلی یک کشتی حامل بیش از ۶۳ هزار تن گندم به دلیل مشکلات 
اسناد ارزی در لنگرگاه بندر امام خمینی )ره( خبر داد. امید جهان نژادیان در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به روند واردات کالای 
اساسی از طریق بندر امام خمینی )ره( اظهار کرد: در حال حاضر یک کشتی اقیانوس پیمای حامل گندم به دلیل مشکلات اسناد 
ارزی در لنگرگاه بندر امام خمینی )ره( معطل مانده است. وی افزود: این کشتی حامل ۶۳ هزار و ۵۰۰ تن گندم به عنوان کالای 
اساســی اســت که با توجه به عدم حل مسائل مربوط به اسناد ارزی امکان پهلوگیری در بندر امام خمینی )ره( و تخلیه را ندارد. 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خوزســتان گفت: از ابتدای ســال ۱۴۰۲ تاکنون ۱۰ فروند کشتی اقیانوس پیمای حامل بیش از ۶۸۸ هزار تن گندم به عنوان کالای 
اساسی از طریق بندر امام خمینی )ره( وارد کشور شده است. جهان نژادیان عنوان کرد: امیدواریم تدابیری اندیشیده شود تا با حل مشکلات اسناد ارزی کشتی های 
حامل کالای اساسی و تامین ارز مورد نیاز برای ترخیص این کشتی ها شرایط برای پهلوگیری و تخلیه آن ها فراهم شود و دیگر هیچ کشتی ای در لنگرگاه در انتظار 
تخلیه نباشــد. به گزارش ایســنا، پیش از این نیز حمید بدوی مدیرکل پشتیبانی امور دام خوزستان از معطلی  ۶ کشتی حامل نهاده های دامی در لنگرگاه بندر امام 

خمینی )ره( به دلیل مشکلات اسناد ارزی خبر داده بود.

برای سومین بار در سال ۲۰۲۳ رخ داد

معطلی کشتی  حامل گندم در لنگرگاه بندرامامافزایش قیمت خودروهای هندی
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گزیده خبر

تولیدکنندگان صادرات محور چگونه از بانک توسعه 
صادرات تسهیلات بگیرند؟

معاون اعتبارات اگزیم بانک ایران، روند پرداخت تســهیلات این بانک به صادرکنندگان 
و تولیدکنندگان صادرات محور را تشــریح کرد. به گزارش اگزیم نیوز، "رضا ســاعدی 
فر" گفت: قبل از هر موضوعی باید توجه داشــت که بانک توسعه صادرات ایران مکمل 
سیســتم بانکی کشور است و تولید کنندگان می توانند نیازهای مالی خود را از بانک

های مختلف تأمین کنند ولی عمده تسهیلات این بانک در بخش فعالیت های صادراتی 
مشتریان قابل پرداخت است.وی منابع این بانک را محدود عنوان کرد و اظهار داشت: 
اگر صادرکننده ای در بخش صادرات از بانک توســعه صادرات تســهیلات و خدمات 
بخواهد، انتظار به جایی اســت و باید متناســب با امکانات در اختیار بانک، پاسخگوی 
وی باشیم ولی برای سایر موارد محدودیت منابع وجود دارد اگر متقاضی تمایل داشته 
باشد می توان توسط واحدهای ذیربط و وابسته به بانک و از طریق بازار سرمایه، نسبت 
به جذب منابع و تأمین ســایرنیازهای مالی وی اقدام کرد.بــه گفته این مقام بانکی، 
اگزیم بانک ایران از سال 1386 تا کنون هیچ گونه افزایش سرمایه  قابل توجهی نداشته 
و از آنجایــی کــه امکان جذب منابع مردمی را هم به دلیل بــالا بودن نرخ جذب این 
سپرده ها واز دست رفتن جذابیت تسهیلات برای صادرکنندگان ندارد، لذا با محدودیت 
منابع ریالی برای پرداخت تسهیلات روبه روست.ساعدی فر تصریح کرد: صادرکننده ای 
که برای دریافت تسهیلات نزد بانک توسعه صادرات مراجعه می کند، انتظار استفاده از 
منابع ارزان تر نسبت به بانک های تجاری را دارد تا بتواند رقابت بهتری را در بازارهای هدف 
صادراتی خود داشــته باشد زیرا هر اندازه هزینه های تولید خود را کاهش دهد، امکان 
رقابت در این بازارها برای وی افزایش خواهد یافت.وی در تشــریح نرخ سود تسهیلات 
این بانک برای صادرکنندگان هم اظهار داشت: در گذشته معمولا برای بخش صادرات 
نرخ مشــخصی تعریف می شد اما چندین سال است که شــورای پول و اعتبار و بانک 

مرکزی نرخ سود را براساس نوع قراردادها تعیین می کنند. 

با توجه به سیاست های دولت سیزدهم؛

ریزش قیمت خودرو همچنان ادامه دارد
قرار است تا پایان ســال جاری و با احتساب خودرو های 
مونتــاژی، تولید خودرو بــه یک میلیــون و 8۰۰ هزار 
دستگاه برسد. به گزارش خبرنگار ایبِنا، قیمت خودرو های 
تولید داخل و مونتاژی طی هفته های متوالی، کاهشــی 
بوده و پیش بینی ها بر این اســت که افت قیمت خودرو 
برای ماه هــای آینده ادامه خواهد داشــت لــذا توصیه 
کارشناســان بازار خودرو این است که مردم برای خرید 
خودرو فعلا ســراغ بازار نروند، چرا که با ادامه افت قیمت 
ها، متضرر خواهند شــد. این در حالیســت که طی این 
مدت، با فشار دلالان و واسطه ها، قیمت خودرو در برخی 
از روز ها افزایش پیدا می کرد، اما به جهت کاهش تقاضا و 
هدایت خریداران به سمت سامانه یکپارچه خودرو، دوباره 
قیمت ها ریزشی می شد. از آنجا که کاهش قیمت خودرو 
به دلیل تحقق سیاســت های دولت سیزدهم بوده است، 
برخی ها نمی توانند ادعا کنند که ریزش نرخ ها، مقطعی 
اســت و دوباره مردم شاهد رشد قیمت ها خواهند بود. از 
مهم تریــن دلایل اثرگذار کاهش قیمت ها، افزایش تولید 

خودرو اســت که طی دو ماه اخیر ســرعت بیشتری هم 
گرفته اســت. قرار است تا پایان سال جاری و با احتساب 
خودرو هــای مونتــاژی، تولید خودرو به یــک میلیون و 
8۰۰ هزار دســتگاه برســد. این امر نشان می دهد دولت 
ســیزدهم بنا را بر افزایش عرضه خودرو در بازار گذاشته 
اســت. مبحث دیگری که باعث شده افت قیمت خودرو 
اســتمرار پیدا کند، موافقت بــا واردات خودرو های صفر 
کیلومتر و کارکرده اســت. نکته مهــم دیگر آنکه دولت 
سیزدهم، ســامانه یکپارچه عرضه خودرو را ایجاد کرد تا 
فروش خودرو تنها از این طریق باشــد و خودروسازان بر 
اساس یک روال مشخص و قانون، نسبت به فروش خودرو 
اقدام کنند. در گذشــته فساد های متعددی در این بخش 
بــود و خیلی از ثبت نام کنندگان نمی توانســتند از این 
طریق خودرو خریداری کنند. در دولت رئیســی با حذف 
قرعه کشی و افزایش عرضه خودرو )تاکنون دو مرحله از 
طرح فروش یکپارچه خودرو انجام شــده است( خیلی از 
متقاضیان از طریق سامانه یاد شده صاحب خودرو شدند.

شــاخص کل بورس که روز گذشــته 1.۲1 درص تقویت شــده بود بود، امروز 
نیز پس از گذشــت 33 دقیقه از شــروع بازار ۰.۴۵ درصد رشد کرده است. به 
گزارش خبرنگار ایبِنا، شــاخص کل بورس امروز )سه شنبه 13 تیر( با گذشت 
33 دقیقه از شروع معاملات بیش از ۹ هزار واحد معادل ۰.۴۵ درصد رشد کرد 
و در کانال دو میلیون و 1۹3 هزار واحدی تقویت شــده است. شاخص کل هم 
وزن نیز ۰.۵۷ درصد رشــد کرد و در کانال ۷6۷ هزار واحدی قرار گرفته است. 
شاخص کل فرابورس نیز ۰.3۵ درصد معادل 1۰۰ واحد رشد کرده و در کانال 
۲8 هزار و 366 واحدی ایســتاده اســت. تا کنون در معاملات امروز بیشترین 
حجم معاملات به گروه تولید خودرو تعلق دارد. دومین رشــد حجم معاملات 

نیز به گروه سیمان رسید.

قیمت جهانی طلا امروز)ســه شــنبه( در معاملات اندک بــه دلیل تعطیلات ایالات متحده ثابت بــود، در حالی که معامله گران منتظر 
صورتجلسه فدرال رزرو ایالات متحده در نشست ژوئن در روز چهارشنبه برای سرنخ های بیشتر در مورد مسیر افزایش نرخ  بهره بودند. به 
گزارش ایسنا، بهای هر اونس طلا تا ساعت ۷ و ۲۲ دقیقه صبح به وقت شرقی با ۲ درصد افزایش به 1۹۲3 دلار و ۷۰ سنت رسید و قیمت 
طلا در بازار آمریکا نیز با ۰.1 درصد افزایش به 1۹۲۴ دلار و ۷۰ سنت رسید. حجم معاملات ممکن است به دلیل تعطیلات ایالات متحده 

پایین باشد. نیکلاس فراپل، رئیس شرکت ABC گفت که در حال حاضر مشکلات برای طلا انتظار کاهش ۵۰ واحدی، برداشت نقدینگی بیشتر و باقی ماندن نرخ های نسبتاً بالا 
برای مدتی پس از رسیدن به ارزش پایانی است. سرمایه گذاران بر اساس ابزار Fedwatch CME،  تقریباً ۹۰ درصد شانس افزایش ۲۵ واحدی در جولای را می بینند که نرخ ها را 
به محدوده ۵.۲۵ درصد تا ۵.۵ درصد قبل از کاهش پس از مارس ۲۰۲۴ می رساند. نرخ های بهره بالا سرمایه گذاری در طلای بدون بازده را کاهش می دهد. شاخص دلار ثابت 
ماند. تولیدات ایالات متحده در ماه ژوئن بیشتر افت را داشت و به پایین ترین میزان از ماه مه ۲۰۲۰ رسید اما فشار قیمت ها همچنان کاهش یافت زیرا تنگناها در زنجیره تامین 
به طور قابل توجهی کاهش یافته و هزینه های استقراض بالاتر تقاضا را کاهش داده است. بر اساس گزارش رویترز، فراپل افزود که قیمت طلا می تواند قبل از کاهش احتمالی به 
1۹۴۰ دلار بازگردد. در بازار سایر فلزات ارزشمند، بهای هر اونس نقره با ۰.1 درصد افزایش به ۲۲.۹1 دلار رسید، پلاتین ۰.6 درصد افزایش یافت و به ۹1۲ دلار و 1۵ سنت 

رسید و پالادیوم با ۲ درصد افزایش به 1۲۵3 دلار و ۹۵ سنت رسید.

تداوم سبز پوشی شاخص کل 
بورس

ثبات همزمان طلا و دلار جهانی
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گزیده خبر

جان مسلمان، عرب و رنگین پوست در 
فرانسه بی ارزش است

"اعتراضات فرانســه تجسم مخالفت سیاسی نسلی از مسلمانان و رنگین پوستان این 
کشور است که خونشان در چشــمان الیزه چندان رنگین نیست." به گزارش ایسنا، 
پایگاه خبری »میدل ایست آی« در مطلبی اسلام هراسی و نژادپرستی را عامل فوران 
خشم فرانسه دانسته و به بررسی ریشه ها و راهکارهای این مساله پرداخته است: "در 
آســتانه عید قربان که یکی از مهم ترین اعیاد مسلمانان است، نائل مرزوق، نوجوان 
۱۷ســاله فرانسوی با تبار الجزایری و مراکشــی به ضرب گلوله پلیس فرانسه جان 
باخت. در ابتدای امر، پلیس اعلام کرد که این حادثه دفاع قانونی افسر پلیس از خود 
بوده است؛ اما پلیس فرانسه هنوز خبر نداشت که رهگذری این رویداد را ضبط کرده 
و دستش را رو خواهد کرد. این ویدیو نشان داد که این نوجوان به هیچ وجه تهدیدی 
برای جان آن افسر پلیس محسوب نمی شد. او در حالی هدف گلوله پلیس از فاصله 
نزدیک قرار گرفت که ســعی داشــت فرار کند. فرار چه تهدیدی برای جان پلیس 
داشت که به او شلیک کرد؟ این ویدیو در شبکه های اجتماعی با سرعتی سرسام آور 
دست به دست شد. تنها چند ساعت بعد، موجی از خشم سرتاسر فرانسه را فرا گرفته 
و جای نشــاط را در قلب مسلمانانی گرفت که در تدارک برگزاری جشن عید قربان 
بودند. اعتراضاتی در نانتر آغاز شد، شهری که قتل این نوجوان در آن اتفاق افتاد. شبِ 
بعد، این اعتراضات به دیگر نقاط فرانسه رسید. تظاهرکنندگان خشمگین نهادهای 
دولتی را هدف قرار داده و در سرتاســر این کشــور ســاختمان های شهرداری را به 
آتش کشــیده، به ساختمان های پلیس حمله کرده و چند مدرسه را تخریب کردند. 
آن ها همچنین به مغازه ها و فروشگاه ها هم یورش بردند. اکثر تظاهرکنندگان نوجوان 

هستند؛ اما پلیس برای کنترل آن ها از روش های بی رحمانه ای استفاده کرده است. 

تجاوز به شهر و اردوگاه جنین وارد دومین روز شد

فلســطینی ها در حال ترک منازلشان. تجاوزات رژیم صهیونیستی به 
شهر و اردوگاه جنین در کرانه باختری اشغالی همراه با اعزام نیروهای 
کمکی ارتش اشغالگر به آنجا و در حالی که گروه های مقاومت به دفع 
تجاوزات ادامه می دهند، وارد دومین روز خود شــده است. به گزارش 
ایســنا، به نقل از الجزیره، حمله رژیم صهیونیســتی به شهر جنین 
و اردوگاه آن در شــمال کرانــه باختری وارد دومین روز خود شــد و 
اشغالگران بامداد امروز سه شنبه نیز با این اظهارات که عملیات تا زمان 
محقق شــدن اهدافش ادامه می یاید، نیروهای کمکی بیشتری را در 
تلاش برای یورش به اردوگاه به کار گرفتند. رسانه های اسرائیلی امروز 
گزارش دادند که دولت این رژیم با درخواســت ارتش و شاباک برای 
ادامه عملیات جنین موافقت کرده است. شبکه ۱۲ رژیم صهیونیستی 
در این باره اعلام کرد که ارتش و شــاباک به نتانیاهو اعلام کردند که 
باید عملیات جنین ادامه یابد؛ چراکه اهداف آن محقق نشــده است. 

در همین راســتا، ســخنگوی ارتش رژیم صهیونیستی اعلام کرد که 
تا بدین لحظه ۱۲۰ فلســطینی در جنین بازداشت شده اند. همچنین 
یوآو گالانت، وزیر جنگ رژیم صهیونیستی نیز تأکید کرد که حمله به 
جنین همچنان تا زمان از بین بردن زیرساخت های نظامی مقاومت در 
آن ادامــه خواهد یافت.  گردان های القدس اعلام کرد که تیپ جنین 
درحال مقابله با تلاش ارتش رژیم صهیونیستی برای یک نفوذ جدید 
به اردوگاه جنین اســت. این گردان ها گــزارش داد: مجاهدین ما در 
تیپ جنین در حال مبارزه با با ارتش رژیم اشــغالگر هســتند و چند 
بمب را منفجر کرده اند. گردان هــای القدس همچنین اعلام کرد که 
یــگان ویژه آن در جنین در کمینی نظامیان صهیونیســت در محور 
»الدمج« را هدف قرار داده و شــماری از آنها را مجروح کرده اســت. 
در همین راستا، سازمان جهانی بهداشت اعلام کرد که صهیونیست ها 
مانع از ورود کادر پزشــکی به اردوگاه جنین برای مداوای مجروحان 
می شــوند. دفتر هماهنگ کننده امور بشردوســتانه سازمان ملل در 
فلسطین نیز اعلام کرده است که سه کودک در میان شهدای جنین 
هســتند. این دفتر همچنین نگرانی و ناراحتی خود را از ادامه حمله 
اســرائیل به اردوگاه جنین ابراز کرد. گردان های شهید عزالدین قسام 
در اردوگاه جنین دربــاره درگیری های امروز اعلام کرد: مجاهدان ما 
از همه جناح ها همچنان درگیــر رویارویی همه جانبه با ارتش رژیم 
اشغالگر هســتند که به اردوگاه جنین و مردم آن حمله می کنند. در 
بیانیه این گروه مقاومت آمده است: نیروهای ما در چارچوب تاکتیک ها 
و تمهیدات میدانی با دشمن صهیونیستی درگیر هستند؛ تاکتیک هایی 
که بیشترین تلفات خسارت را به دشمن وارد می کنند و آن را شکست 
خورده و ســرافکنده از جنین خارج خواهد کرد. گردان های قســام 

همچنین اعلام کرده است: به ملت خود مژده می دهیم که کمین های 
رزمندگان مقاومت، نظامیان رژیم اشغالگر و خودروهای زرهی آنها را 
به طور دقیق و مســتقیم در کوچه های اردوگاه جنین شکار کردند.

تیپ جنین وابسته به گردان های سرایا القدس امروز از سرنگونی یک 
پهپاد ارتش رژیم صهیونیستی خبر داد. این تیپ اعلام کرد: نیروهای 
ما موفق به سرنگونی یک پهپاد اســرائیلی در آسمان اردوگاه جنین 
شــدند و این چهارمین پهپاد دشــمن اســت که از زمان آغاز تجاوز 
سرنگون می شــود. در همین راستا، رسانه های فلسطین اعلام کردند 
که رژیم صهیونیســتی محله »عبدالله عزام« در داخل اردوگاه جنین 
را بمباران کرده است. امیر بوخبوت، خبرنگار نظامی وب سایت عبری 
»واللا« نیز گفت: ارتش اسرائیل مرحله دوم عملیات نظامی در جنین 
را آغاز کرده و در حال حمله به اهداف جدید در اردوگاه جنین است. 
خبرگزاری شــهاب نیز اعلام کرد که نظامیان رژیم اشغالگر لحظاتی 
قبل به شدت بیمارستان دولتی جنین را به گلوله بستند. امروز در پی 
حملات هواپیماهای جنگی رژیم صهیونیســتی به اهدافی در اردوگاه 
جنین ســتون دودی در منطقه به هوا برخاست. در حالی که عملیات 
در ســاعات اولیه امروز وارد مرحله جدیدی شــده، هزاران شــهروند 
فلســطینی نیز برای فرار از آتش حملات اسرائیل که خانه هایشان را 
هدف قرار می دهد، منازلشــان را ترک کرده اند. هلال احمر فلسطین 
اعــلام کرد که حدود ۳۰۰۰ نفر از ســاکنان، اردوگاه جنین را تخلیه 
کرده اند. خبرنگار الجزیره گزارش داد که خودروهای نظامی اسرائیل با 
همراهی بلدوزر به سمت تعدادی از محورها در ورودی شرقی اردوگاه 
جنین در حال پیشروی هستند و به نظر می رسد این مقدمه ای برای 
عملیاتی کامل باشد. علی السمودی، روزنامه نگار فلسطینی به الجزیره 

گفت: ارتش رژیم صهیونیســتی نیروهای کمکی بیشتری را در طول 
شب از طریق شهر جنین به اردوگاه جنین فرستاد که نشان می دهد 
مقاومت مانع از ورود نیروهای اشــغالگر به قلب اردوگاه شده است.به 
موازات آن، مقاومت فلســطین به مقابله با حمله اسرائیل ادامه داده و 
تاکید کرد که این حمله باعث زخمی شدن تعدادی از سربازان اشغالگر 
شده است. تیپ جنین بامداد امروز اعلام کرد که یک خودروی نظامی 
را با بمب »تامر« از پیش آماده شده هدف قرار داده و با کمین کردن 
برای نیروهای صهیونیستی با گلوله های مستقیم در محله الدمج آنها 
را هدف قرار داده اســت. در تحولات ساعات گذشته، مقاومت متعهد 
شــد که به عملیات گسترده  اسرائیل که برای اولین بار از سال ۲۰۰۲ 
علیه شهر جنین انجام شده پاسخ دهد و تاکید کرد که اگر اشغالگران 
به اردوگاه جنین هجــوم ببرند، هزینه های غیرمنتظره ای را پرداخت 
خواهند کرد، در حالی که دولت بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل 
نیز پیش بینی می کند گروه های فلســطینی از نوار غزه موشک پرتاب 
کنند. رســانه های اسرائیلی از زخمی شــدن یک سرباز اسرائیلی در 
تبادل آتش در داخل اردوگاه خبر دادند، در حالی که رویترز تصویری 
از انتقال سربازان مجروح اســرائیلی با هلیکوپتر نظامی منتشر کرد. 
گروه های مقاومت فلســطین تأیید کردند کــه در جریان کمین ها و 
حملات با بمب ها در جنین به سربازان اشغالگر خسارت وارد کرده اند. 
رسانه های اسرائیلی اعلام کردند که ارتش ۱۵ حمله هوایی به مناطقی 
در جنین انجام داد و ده ها فلسطینی را دستگیر کرده است. در عملیات 
گســترده نیروهای اسرائیلی علیه شــهر و اردوگاه جنین تاکنون ۱۰ 
فلسطینی شهید و بیش از ۱۰۰ تن زخمی شده اند که حال بسیاری از 

آنها وخیم گزارش شده است.

مصر رژیم صهیونیستی را تهدید کرد که فعالیت های میانجی گری خود بین صهیونیست ها و 
گروه های فلسطینی را متوقف می کند. به گزارش ایسنا، به نقل از رسانه های اسرائیلی، مصر 
امروز ســه شنبه این تهدید را در پاسخ به عملیات نظامی نیروهای اشغالگر در جنین مطرح 
کرد که از بامداد دوشــنبه تاکنون منجر به شهادت ۱۱ فلسطینی  شده است. بر اساس آنچه 
رسانه های اســرائیلی منتشر کردند، قاهره به تل آویو خشــم خود را از عملیات اسرائیل در 
جنین ابراز کرده و گفته »که با نتایج نشست شرم الشیخ و عقبه مغایرت دارد.« این رسانه ها 
افزودند، مصر به اسرائیل اطلاع داده است که این عملیات "وضعیت امنیتی در سرزمین های 
فلسطینی را به خطر می اندازد." پیشتر روز دوشنبه، رهبری فلسطین تصمیم گرفت پس از 
حمله به جنین، تماس ها و دیدارها با طرف اسرائیلی و نیز هماهنگی های امنیتی با اسرائیلی ها 

را متوقف کند.

منابع خبری امروز )سه شنبه( از درگیری های شدید میان ارتش و نیروهای واکنش سریع سودان در شهر ام درمان خبر دادند. به 
گزارش ایسنا، شبکه الجزیره در این باره اعلام کرد که درگیری های خشونت آمیز میان نیروهای ارتش و واکنش سریع سودان در 
ام  درمان برای سومین روز متوالی ادامه دارد. خبرنگار الجزیره در سودان در این باره اعلام کرد که درگیری های شدیدی میان دو 

طرف در اطراف ساختمان رادیو و تلویزیون در محله »الملازمین« و همچنین محله های »ود نوباوی«، »العمده« و »المسالمه« در ام درمان در جریان است. منابع محلی 
نیز گفتند که نبردهای خشونت آمیز با سلاح های سنگین و سبک میان ارتش سودان و نیروهای واکنش سریع در اطراف منطقه صنعتی و محله »زقلونا« در مرکز ام 

درمان رخ داده است. درگیری ها در ام درمان از روز یکشنبه و در پی اعزام نیروهای ویژه ارتش سودان به ام درمان تشدید شده است.
از ۱۵ آوریل گذشته درگیری های خشونت آمیز و گسترده ای میان نیروهای ارتش سودان و نیروهای واکنش سریع این کشور در مناطق مختلف سودان جریان دارد و 
دو طرف تلاش می کنند کنترل پایگاه های مهم این کشور از جمله کاخ ریاست جمهوری، مرکز فرماندهی کل نیروهای مسلح، مرکز فرماندهی نیروهای واکنش سریع 
و برخی فرودگاه های نظامی و غیرنظامی را به دست بگیرند. این درگیری ها که عمدتا در خارطوم است، موجب کشته و زخمی شدن صدها غیرنظامی شده است، البته 

آمار رسمی از تعداد تلفات در نظامیان دو طرف وجود ندارد. دو طرف تاکنون بارها درباره آتش بس توافق کردند، اما به آن پایبند نبودند.

در واکنش به تجاوز به جنین

مصر، رژیم صهیونیستی را تهدید کرد
درگیری های شدید میان ارتش و نیروهای واکنش سریع 

سودان در »ام درمان«
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مراقبان حیوانات آزمایشــگاهی، در ســکوت رنج می کشند؛ »رنج 
دلســوزی«، بیشــتر کســانی را که با حیوانات آزمایشگاهی کار 
می کننــد، تحت تاثیر قرار می دهد؛ اما پرداختن به این مشــکل، 
چالش برانگیز است. به گزارش ایســنا به نقل از ساینس، تصمیم 
»کانر سشــنز« برای ترکیب عشــقش به علم و به حیوانات، او را 
تقریباً نابود کرد. کانر که در روســتایی در ایالت واشنگتن آمریکا 
بزرگ شده بود، زندگی خود را در اطراف اسب ها، گربه ها و سگ ها 
می گذراند؛ از همه آن ها مراقبت می کرد و در فکر شغل دامپزشکی 
بود. اما پس از فارغ التحصیلی با مدرک لیسانس در رشته بیوشیمی 
از دانشــگاه واشنگتن در سیاتل در ســال ۲۰۱۶، با آگهی شغلی 
مواجه شــد که نظرش را تغییــر داد. این دانشــکده نیاز به یک 
تکنســین داشــت. فردی که به موش ها، خوک ها، سگ ها و دیگر 
موجوداتی که در پژوهش های زیست پزشکی استفاده می شوند، غذا 
دهد و آن ها را تمیز کند. کانر می گوید: »می خواستم با علم درگیر 
شوم و کار با حیوانات یک مزیت بزرگ بود«. این شغل را به دست 
آورد و زمان هــای کاری خود را به غذا دادن و بازی با ســگ ها و 
دام ها در دانشــکده می گذراند و این کار، پژواکی از دوران کودکی 
او بود. او به ویژه به ســگ ها وابســته شده بود و این موضوع بسیار 
ســخت بود. تعدادی از این ســگ ها برای دو نوع مختلف بیماری 
دیستروفی عضلانی پرورش داده شده بودند که یک نوع آن ۱۰۰ 
درصد کشنده بود. کانر، توله ها را از بدو تولد بزرگ می کرد، گاهی 
اوقات به آن هایی که در شــیر خوردن مشکل داشتند، با لوله شیر 
می داد. او می گوید: »من به یک سری از توله ها آموزش دادم که در 
لانه شان برای غذا خوردن صف بکشند«. اما روزهایی پیش می آمد 
که کانر، با جســد تعدادی از آنها مواجه می شد؛ آنهایی که قربانی 
بیماری شده بودند. طی سال های بعد، کانر انتظار چنین چیزی را 
داشت. اما این موضوع هرگز آسان تر نشد. هربار که وارد بخش های 
زیرزمینی نگهداری حیوانات می شد، وحشت می کرد و از آن چه که 
ممکن بود پیدا کند، می ترسید. مضطرب و افسرده شد و در طول 
روز با وســواس شروع به بررسی سگ ها می کرد؛ احساسی که او را 
در خانه نیز رها نمی کرد: »ساعت ۸ شب ظرف ها را می شستم و به 
این فکر می کردم که آیا باید برگردم و وضعیت حیواناتم را بررسی 
کنم؟ برای رفتن به تعطیلات یا حتی تعطیلات آخر هفته نیز تردید 
داشتم. نگران این بودم که یکی از سگ ها بمیرد و یا در زمانی که 
نبودم، کشته شود. می خواستم کنار آن ها باشم.« با گذشت زمان، 
افسردگی و اضطراب کانر بدتر شد و شروع به مبارزه با یک ناامیدی 
و گناه ســنگین کرد. با این حال، او احساس نمی کرد که می تواند 
با کســی در مورد این موضوع صحبت کند. نگــران بود که افراد 
مافوقش فکر کنند که او برای شغلش مناسب نیست. دوستانش؛ 
کســانی که تحت تاثیر کمپین های حقوق حیوانات قرار داشتند، 
می گفتند: »باورم نمی شود که تو این کار را انجام دهی، باید واقعاً از 
حیوانات متنفر باشی«. حتی مشاور و درمانگرش هم کمک چندانی 
به او نمی کرد و فقط می گفت »چرا شــغلت را عوض نمی کنی؟« 
در عــوض کانر خود را در حالی می یافت که مخفیانه وارد رختکن 
کارمندان شــده و گریه می کند. او در آن زمان نمی دانست، اما از 
چیزی رنج می برد که بســیاری از همکارانش را نیز آزار می دهد: 
»رنج دلســوزی« کارکنان مراقبت های بهداشــتی و دامپزشکان 
حیوانات خانگی با »رنج دلسوزی«، بیگانه نیستند. محاصره شدن 
با بیمارانی که رنج می کشــند و در حال مرگ هســتند، می تواند 
عواقب ذهنی، عاطفی و جســمی عمیقی را به همراه داشته باشد. 
اما این وضعیت همچنین برخی از کارکنان آزمایشگاه حیوانات را 
نیز تحت تاثیر قرار می دهد. جامعه ای متشکل از ده ها هزار نفر در 
سراسر جهان، از تمیزکننده قفس ها گرفته تا دامپزشکی که بر کل 

بخش های حیوانات نظارت می کند.
ادامه دارد.....

رنج دلسوزی؛ بیماری 
نامرئیِ مردم نامرئی

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

آب!!!!

معرفی سی گل 2023؛ هاچ بک برقی 11 هزار دلاری از بی وای دی

ســی گل، یکی از ارزان ترین خودروهای الکتریکی جهان و هاچ بک بی وای دی برای تهاجم همه جانبه به بازار خودروهای برقی و 
کسب رتبه نخست در جهان است. بی وای دی سی گل )به معنی مرغ دریایی( در نمایشگاه خودروی شانگهای ۲۰۲۳ رونمایی شد. 
سی گل از سری خودروهای اوشن بی وای دی و ساخته شده روی پلتفرم نسل سوم e-platform است که کوچکتر از مدل دلفین 
بوده و با قیمت ۷۸ تا ۹۶ هزار یوان معادل ۱۱۴۰۰ تا ۱۳۹۰۰ دلار وارد بازار خواهد شــد. نیروبخش این خودروی کوچک، یک 
موتور ۷۵ اسب بخاری است که نهایتاً می تواند سرعت ۱۳۰ کیلومتر بر ساعت را ممکن سازد. دو گزینه باتری قابل انتخاب است 
که اولی ۳۰ کیلووات ســاعتی با برد ۳۰۵ کیلومتر و مدل بالاتر هم ۳۸ کیلووات ساعت با برد ۴۰۵ کیلومتر است. هر دو نسخه 

می توانند از قابلیت شارژ سریع سود ببرند که به آن ها اجازه می دهد تنها در ۳۰ دقیقه به شارژ ۸۰ درصدی برسند.

جرارد کاپیتان لیورپولی ها را می خواهد
ســرمربی الاتفاق عربســتان از مسئولان این باشگاه خواسته است که با جوردن هندرسون قرارداد امضا کنند. به گزارش ایسنا و 

به نقل از دیلی میل، استیون جرارد به عنوان سرمربی جدید الاتفاق انتخاب شد و تصمیم گرفت که راهی لیگ عربستان شود.
جرارد خواســتار تغییرات در الاتفاق شده اســت. طبق اعلام دیلی میل، جوردن هندرسون نخستین ستاره سرشناسی است که 
جرارد برای تقویت تیمش خواستار جذب او شده است.هندرسون فصل خوبی را با لیورپول پشت سرنگذاشت و احتمال فروش او 
در تابستان زیاد است البته کاپیتان آنفیلدی ها دو فصل دیگر با این تیم قرارداد دارد و باید دید که در نهایت کلوپ اجازه جدایی 

را به او می دهد یا خیر.

پیشنهاد

چهره روز

دروغ گویی روی مبل
رمان دروغ گویی روی مبــل اثر دیگری از اروین 
د.یالوم اســت که اگر به موضوعــات روان درمانی 
و فلســفه اگزیستانســیال علاقه داشــته باشید، 
بعید اســت اسم او را نشــنیده و یا کتاب های او 
را مطالعه نکرده باشــید. یالوم علاوه براینکه یک 
درمانگر سرشناس است، در زمینه داستان نویسی 
هم خودش را به عنوان یک اســتاد به تمام معنا 
به جهانیان معرفی کرده اســت. دروغ گویی روی 
مبل نیز، کتابی حاصل از علم و هنر است. علمی 
که ســال ها یالــوم از آن برای بهبــود بیمارانش 
اســتفاده کرده است و هنر داستان گویی که بارها 
در کتاب هایش به کار برده است. دکتر محمدرضا 
فیاضی بردبار – ویراستار علمی کتاب – در مقدمه 
خــود بر رمان دروغ گویی روی مبل چنین می نویســید: یالوم پیــر نوید بخش آگاهی های 
عمیق تری در ذهن بشر است. چون نه تنها پزشک، بلکه بسی بیش تر از آن، پیر روان پزشک 
ادبیات اســت، و ما را به تخیلی عمیق فرومی برد. در این خلسه ی شیرین که بشر اولیه آن 
را داســتان نامید، ما چیزهایی را تجربه می کنیم که شــاید در عالم واقع، عرف و قانون به 
ما اجازه ی چنین تجربه ای را ندهند. همان طور که چای مان را می نوشــیم، همراه قهرمان 
یالوم روی مبل روان کاوری دراز می کشــیم و همراه شخصیت  یالوم دروغ می گوییم، بدون 
این کــه وجدان مان دردی بگیرد و نگران بازخوردش باشــیم. کتاب دروغ گویی روی مبل، 
این رمان جذاب، قبل از این که تجربیات یالوم در روان کاوی باشــد، یک رمان است. رمان 
کامل با همه ی جدال ها و کشــش های انســانی. یالوم انسان هایی را به چالش می کشد که 
خودشــان از پس خودشان برنیامده اند و نیازشان به شــخصِ درمان گر، آن ها را روی مبل 

روان کاوی کشانده است.

جلیل ضیاءپور

جلیل ضیاءپــور متولد ۵ اردیبهشــت ۱۲۹۹ در بندر انزلی، 
نقاش، استاد دانشگاه، پژوهشگر و مؤلف ایرانی بود آثار جلیل 
ضیاپور به دلیل دارا بودن مضامین اصیل ایرانی، ساده سازی در 
فیگورها، پایبندی به سطوح سنتی به همراه خطوط هندسی 
کوبیســم، آگاهی بر ترکیب بندی و بطور کلی شــیوه خاص 
نقاشی معروف است که از جلیل ضیاپور به عنوان »پدر نقاشی 

مدرن ایران« یاد می شود.
در ســال ۱۳۲۷ پس از اولین بازگشــت او به ایران، نقاشان 
آکادمی از جمله: جواد حمیدی، حســین کاظمی و... گرد هم 
می آیند و فعالیت جدی نقاشــی معاصر ایران شکل می گیرد.

]۴[ در ســال ۱۳۲۸، ضیاءپور با هم فکرانــش به پایه گذاری 
انجمن هنری »خروس جنگی« که مجمعی پیشرو در زمینه 
طرح عرصه های هنر نو خاصه ادبیات، تئاتر، موسیقی و نقاشی 
بود و نیز چاپ مجله ای با همین نام اقدام کرد و در همین سال نظریه اش را در مورد هنر تجسمی )نقاشی( به نام 
»لغو نظریه های مکاتب گذشته و معاصر - از پریمیتیو تا سوررئالیسم-« عرضه نمود. وی در طول فعالیت هنری 
خود به عنوان نقاش، همواره به عنوان ســردمدار نوگرایی و اشاعه دهندهٔ هنر مدرن مطرح بوده و آغازکنندهٔ نقد 
هنری در ایران است.ضیاءپور در چهار جبهه به مبارزه پرداخت: مقلدان شیوه های گذشته، مدرنیست های بی ریشهٔ 
برگشــته از خارج، واپس گرایان توده ای، پی گیران روش کهنه اروپایی. ســعی او بر این بود که با تکیه بر ظرفیت 
فرهنگ بومی، هویت ایرانی را حفظ کند اما با زبان جهانی ســخن بگوید و آن را عرضه دارد و در نهایت فرهنگ 
ایرانی خویش را تعالی بخشــد.او از ســال ۱۳۳۱ از ســوی اداره کل هنرهای زیبای کشور دعوت به کار شد و به 
فعالیتهای فرهنگی-هنری، مشاغل و مأموریت های متعددی مانند بنیان گذاری هنرستان های هنرهای تجسمی 

دخترانه و پسرانه تهران و دانشکدهٔ هنرهای تزئینی، ریاست موزه مردم شناسی و... پرداخت. 

فرهنگ

گوگل یک رایانه کوانتومی توسعه می دهد که می تواند به 
سرعت محاسباتی را انجام دهد که بهترین ابررایانه های 
رقیبش طی ۴۷ سال آن ها را انجام می دهند.به گزارش 
ایســنا و به نقل از دیلی میل، کارشناسان فکر می کنند 
که طی چند دهه ی آینده، رایانه های کوانتومی جایگزین 
رایانه های »کلاسیک« روی میز ما خواهند شد و زندگی 
مــا را متحول خواهنــد کرد.اعتقاد بر این اســت که با 
استفاده از اثرات عجیب فیزیک کوانتوم، این رایانه ها قادر 
خواهند بود یادگیری ماشینی را سرعت بخشند، تغییرات 
آب و هوایی را حل کنند و داروهای جدید کشف کنند.

اکنــون، گوگل ادعا می کند که با دســتیابی به »برتری 
کوانتومی« در حل مشکلاتی که هیچ دستگاه کلاسیکی 
قادر به انجام آن نیســت به نقطه عطفی در تلاش برای 
ساخت چنین رایانه ای دست یافته است.این غول فناوری می گوید یک رایانه کوانتومی ساخته است که 
قادر به انجام محاسباتی است که حتی سریع ترین رایانه های موجود امروزی نیز ۴۷ سال باید روی حل 
آن زمان بگذارند.گوگل در ســال ۲۰۱۹ گفته بود که به برتری کوانتومی دست یافته است، اگرچه در 
آن زمان این ادعا توسط مخالفان مورد سوال قرار گرفت.آی بی ام )IBM(، شرکت رقیب خاطرنشان کرد 
که کاری که رایانه کوانتومی Sycamore Google قادر به انجام آن بود، کار دشــواری نبود و از نظر فنی 
می توانست توسط یک دستگاه کلاسیک هر چند کندتر انجام شود.چهار سال بعد، محققان گوگل ادعا 
کردند که دســتگاه قدرتمندتری با قابلیت هایی فراتر از رایانه های کلاسیک ایجاد کرده اند و به عبارت 
دیگر به برتری کوانتومی دست یافته اند.هنوز مشخص نیست که توسعه رایانه ی کوانتومی چقدر هزینه 
دارد.این تیم در مقاله ی خود که در ســرور پیش از چاپ arXiv منتشر شده است، می گویند: رایانه های 

کوانتومی نوید اجرای وظایفی فراتر از توانایی رایانه های کلاسیک را می دهند.

رایانه کوانتومی گوگل راه ۴۷ ساله را یک شبه می رود
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